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Je brezplačen časopis namenjen obveščanju javnosti o dobrodelni dejav-
nosti izdajatelja in drugih organizacij ali posameznikov s katerimi zavod 
sodeluje.

Avtorske pravice

Ta časopis in novice, informacije in vsebina, še posebej o dobrih deja-
njih se lahko svobodno kopira, povzema za objavo v drugih medijih v 
kakršnikoli obliki, razširja in o dobrih dejanjih obvešča tudi druge, ven-
dar brez kakršnegakoli spreminjanja vsebine, krajšanja ali kakršnegakoli 
drugačnega poseganja v tekst. O uporabi kateregakoli dela iz časopisa je 
potrebno obvestiti izdajatelja.  

PISMA BRALCEV

Pisma bralcev so namenjena vam. Pišite nam o tem, kaj dobrega vam je naredil 
sosed, kako vam je pomagal, kako je pomagala popolnoma neznana oseba, po-
hvalite zdravnika, terapevta ali pa popolnega neznanca, ki je naredil nekaj do-
brega. Pišite o dogodkih, ki so spremenili življenje vašega otroka na bolje.
Vaša pisma o dobrih dejanjih in vaše dobre novice bomo objavili le, če jih prejme-
mo z vašimi polnimi podatki, na vašo željo pa bomo objavili samo kratice.
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Mojca

Da lahko pri svojem delu in pomočeh otrokom s posebnimi potrebami zagotovimo 
optimalno pomoč in pripomoček, sodelujemo z  različnimi strokovnimi inštitucijami.

UVODNIK

                                         Piše: 
MOJCA OŠTIR PAJESTKA

»Vsi mi, jaz, ti, vi imamo 
v sebi moč in sposob-
nost, da lahko živimo 
svoj polni potencial. Da 
lahko živimo in dajemo 
sebi in drugim iz eno-
stavnega razloga. Ker 
smo ljudje. Ker smo od-
visni drug od drugega. 
In ker je lepo dajati. Ker 
to bogati vse nas, še naj-
bolj pa tistega, ki daje.«Ko človek pogleda nazaj si ne more 

predstavljati, da je resnično že mi-
nilo toliko časa. Zato pravijo da je čas 
zelo relativen pojem. Odvisno, kako ga 
dojemamo. Kako vpliva naše razume-
vanje časa na nas. Nekaterim ljudem 
teče izredno počasi, drugim, ki stalno 
ustvarjajo, delajo in polno živijo vsak 
dan pa izredno hitro... 

Ko bi nekdo z meje našega osončja želel 
videti Zemljo, bi jo izredno težko našel 
med številnimi pikami na nebu. Znana je 
fotografija, ki jo je posnela sonda Voyager 
na poti v neznano, kjer je Zemlja majhna 
modra pika med mnogimi drugimi. Tako 
majhna in neznatna. Tako nepomembna 
v neskončnem vesolju. A tako pomemb-
na za nas. Edina pika, ki jo imamo. Edini 
prostor, ki ga imamo za življenje in edini 
čas, ki ga lahko preživljamo na njej tukaj 
in zdaj. Planet in prostor na katerem živi-
mo z drugimi človeškimi bitji in v času, ki 
se ga zavedamo v svojem življenju. In ti-
sto, kar imenujemo naše ali katerokoli ži-
vljenje na tem planetu, je tako infinitezi-
malno majhen trenutek, da se ga vesoljna 
neskončnost niti ne zaveda.  Ob takšnem 
razmišljanju se lahko šele zavemo, kdo v 
bistvu smo. In kaj lahko v svojem krat-
kem življenju naredimo zase in za druge. 

Če sedaj preusmerim misel na moje delo 
oziroma delo zavoda in ocenim njegovo 
pomembnost, potem lahko rečem, da za 
vse tiste, katerih sem se dotaknila in so se 

jih dotaknili moji 
sodelavci s prija-
znostjo in pomo-
čjo, je pomembno. 
Vsaka pomoč, vsak kontakt z donatorji in 
drugimi, ki so nam pomagali je pomem-
ben in dragocen. Kajti, kaj je bolj drago-
ceno kot življenje. Kaj je bolj dragoceno, 
kot da s svojim odnosom pokažemo, da 
smo del skupine, del, ki se zaveda svoje 
vpetosti v družbo in del, ki ve, da sam 
brez drugih ne predstavlja popolnoma 
nič. Čeprav se nekateri obnašajo v svojem 
življenju tako, kot da jih drugi popolno-
ma nič ne brigajo.  In da so samozadostni.
In potem samo pogledamo okoli in vidi-
mo, zaradi katerih ljudi je ta svet takšen 
kot je. Ampak, tako kot je v vsakem polju 
pšenice plevel, je v bistvu pomembno ti-
sto, kar nam je iz tega polja dalo sadove 
in pridelek.

In naš pridelek so pomagali ustvarjati 
dobri ljudje. Posamezniki in podjetja. In 

ko takole razmišljam, kako se jim zahva-
liti ob tem jubileju mi preprosto na misel 
pride samo en velik hvala. Hvala ker ste 
bili in ste tisto, kar bi moral biti predvsem 
vsak od nas. Človek. Človek, ki se zaveda, 
da smo vsi skupaj na tem planetu in da si 
moramo pomagati. Ker s pomočjo drug 
drugemu peljemo družbo naprej, ustvar-
jamo boljši svet. Zase, za nas, za skratka 
vse, ki smo v tej državi. Da o celem svetu 
niti ne govorim.

Obletnice ne bomo praznovali z nobe-
nimi dragimi proslavami, kot to mogoče 
nekateri počno. V glavnem bo tudi me-
dijsko minila kot mogoče obrobna novi-
ca. Ne bo velikih zahval in dragih plaket.  
Bo pa tako kot vsa leta, delo, nove akcije, 
otroci, ki bodo dobili pripomočke, obiski 
naših poverjenikov. Nove Dobre novice. 
To je najboljše praznovanje za nas tako 
pomembne obletnice. Praznujte jo z nami 
in ne pozabite, da s tem ko pomagamo, 
pokažemo kdo smo. In da si s tem za-
služimo biti na tej majhni modri piki. In 
mogoče je tudi modra barva zato zaščitna 
barva zavoda VID. Naključje ali ne, a je 
bila izbrana pred 25 leti. Kot da bi že vna-
prej vedeli, kaj bo pomenila. In kako bo 
prekrila Slovenijo. S svojo modrino pre-
krila otroška življenja in vse, ki so z nami.

Letos mineva 25 let, kar je bil ustanovljen 
Humanitarni zavod VID. To so bila leta sreče-
vanja z otroci, ki so nas potrebovali, strokov-
njaki in vsemi dobrimi ljudmi in podjetniki. 

ZAPISI V ČASU IN 
PROSTORU
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1994
že od

KAKO MALO JE POTREBNO, …

Maskota želvica in slogan: »Kako malo je 
potrebno, da se življenje obrne na bolje,« 
ponazarjata bit našega delovanja. Želvica, ki 
obleži na hrbtu, je prav tako nemočna kot 

nebogljen otrok, ki zaradi drugačnosti potre-
buje pomoč. Smiselnost delovanja dobrodel-

nih organizacij ni v tem, da samo dajemo in s tem  
p o m o č i potrebnega napravijo odvisnega od pomoči. Zavod VID 
pokaže otrokom, ki so omejeni v gibanju in izražanju, kako se zopet 
vključijo nazaj v okolje, igro, izobraževalne procese in ostale aktivnosti. 
Otrok, ki dobi računalnik, spet lahko piše in se uči, s pomočjo inva-
lidskega vozička ima možnost raziskovati svet in se družiti z vrstniki... 
Postane manj odvisen in naenkrat se mu življenje  obrne na bolje. 

KOMU POMAGAMO?
Otrokom in mladostnikom iz vse Slovenije. Delujemo po celotnem slo-
venskem prostoru, kar pomeni, da ne postavljamo pogojev, od kod je 
otrok ali kakšno je njegovo obolenje. Od 1993 leta dalje, ko se je začel 
projekt pomoči otrokom se je naša pomoč na različne načine dotaknila 
že nekaj tisoč otrok.

KAKO POMAGAMO?
Na različne načine. Večinoma z nakupom ali doplačilom invalidskih 
pripomočkov; invalidskih vozičkov, terapevtskih koles, dvigala za in-
valide, v zadnjem času pa se na nas obrača vedno več mladih, ki  pri 
svojem šolanju in delu potrebujejo prilagojene računalnike in ostale ko-
munikacijske pripomočke. Polje naših pomoči je zelo široko. Odvisno 
od potreb otroka, se pri pomočeh osredotočimo na popolno rešitev. 

ZAKAJ POMAGAMO?
Ker številni nimajo brezskrbnega otroštva. Nobena država, prav tako 
Slovenija, ne more sama zadovoljiti vseh potreb svojih državljanov. 
Zato, tako kot je v navadi v razvitem svetu, računa na pomoč nevla-
dnih organizacij. Tudi družine otrok s posebnimi potrebami si nakup 
dragih invalidskih, terapevtskih in prilagojenih učnih pripomočkov 
same težko privoščijo.

NAŠI NAČRTI IN CILJI:
Tudi v prihodnje bomo pomagali otrokom, ki nas potrebujejo z:
•	 nakupom ali doplačilom invalidskih pripomočkov
•	 kritjem dela stroška operacije, zdravljenja, terapij, letovanja... 
•	 pomoč otrokom iz socialno ogroženih družin
•	 ozaveščanje javnosti o dobrodelnosti
•	 izobraževanje
•	 sodelovanje z drugimi organizacijami
•	 vzpostavljanje pogojev za delovanje nevladnih organizacij
•	 uvajanje novih tehnik zbiranja sredstev

Pišete nam lahko na naslov:
Zavod VID, Planina 3, 4000 KRANJ

telefon: 04/20 13 930,  fax: 04/20 13 932

Izven delovnega časa nam lahko pišete na elektronski naslov:
dobrodelnost@zavod-vid.si

www.zavod-vid.si
facebook:  #prijateljiotrok

V zavodu VID so vsi dobronamerni ljudje vedno dobrodošli, mi pa 
pripravljeni na sodelovanje. Saj ne pravi zaman pregovor, da 

DOBER ČLOVEK VEDNO NAJDE ČAS, NAČIN IN 
PRILOŽNOST ZA POMOČ. DRUGI PA IZGOVORE.

Bi želeli darovati? Pomagati določenemu otroku?
Pokličite nas na tel: 04/20 13 930 in dogovorili se bomo 

o sodelovanju.

TRR:  SI56 0510 0801 0695 309 
/ A BANKA PE Kranj

BI TUDI VI RADI POMAGALI, PA …
Na Vaša vrata je nedavno tega potrkal naš predstavnik. Predstavil Vam 
je delo zavoda in sklada za pomoč otrokom “Izpolnimo otroške želje” 
ter Vas seznanil s številnimi žalostnimi zgodbami otrok in njihovih dru-
žin, ki jih je življenje usodno zaznamovalo z boleznijo. Povedal Vam je, 
da smo številnim že pomagali, a da je še mnogo več tistih, ki še vedno 
čakajo na našo pomoč. Zaprosil Vas je, da tudi Vi pomagate in podarite 
del sredstev, s katerimi bomo skupaj obrnili še kakšno življenje na bolje... 
A mogoče dvomite v resničnost navedb. Vam na misel prihajajo izgovo-
ri, razni razlogi, da ne bi pomagali... Pokličite nas in povprašajte!

Preprosto! Odločite se in pomagajte. Tudi zaradi Vas bo svet tem otro-
kom lepši. Upamo, da poznate tisti čudoviti občutek, ki človeka prevza-
me, ko nekomu pomaga. Odločite se za donacijo.  Lahko pa postanete 
tudi naš poverjenik. Stopite z nami na pot volje in dobrote, pomagajte 
nam tudi s svojim delom! Včasih traja mesece, da zberemo dovolj sred-
stev za nakup dragih invalidskih pripomočkov za otroke.  Z Vašo pomo-
čjo nam bo šlo hitreje in Vaš prispevek bo presegel vrednost zneska, ki bi 
ga sicer podarili samo z denarnim zneskom. Na ta način boste z Vašim 
delom pomagali skleniti več pogodb in zbrati več sredstev.

POVERJENIKI ZAVODA VID
Kdo so Vidovi poverjeniki?
Pri vzpostavljanju stikov z donatorji smo se v zavodu VID odločili 
predvsem za osebni kontakt – obiske poverjenikov. Na ta način dona-
torji informacijo o delovanju Zavoda VID in našega sklada Izpolnimo 
otroške želje dobijo iz prve roke, prav tako tudi odgovore na zastavlje-
na vprašanja.
Kako ravnati ob obisku poverjenika?
Prostovoljne prispevke in ostale oblike zbiranja sredstev na področju 
Slovenije zbirajo lahko samo organizacije, ki so v ta namen pridobile 
posebno dovoljenje, izdano s strani Upravne enote, na katerem podro-
čju ima organizacija sedež dejavnosti. To dovoljenje mora pri zbira-
nju prostovoljnih prispevkov imeti poverjenik s seboj in ga na zahtevo 
ljudi pokazati. Prav tako pooblastilo organizacije in ostalo dokumen-
tacijo. V dvomu je zaželjeno, da ljudje pokličejo policijo in se s tem 
izognejo zlorabam s strani goljufov. Na ta način obenem poskrbite, da 
denar resnično pride v prave roke. 

ZAKAJ NAM LJUDJE ZAUPAJO
•	 KER  pomagamo otrokom po vsej Sloveniji
•	 za vsakim izročenim pripomočkom stoji ime in 

priimek otroka, naslov,...
•	 omogočimo otrokom samostojnejše življenje
•	 je vsak pripomoček prilagojen na potrebo otroka
•	 imamo jasno zastavljene cilje
•	 spoštujemo poslovne običaje, dogovore, pogodbe
•	 smo strokovni in profesionalni
•	 naredimo, kar obljubimo
•	 smo pomagali že nekaj tisoč otrokom
•	 smo številnim otrokom zadnje upanje
•	 spoštujemo naše donatorje
•	 smo prvo pomoč izvedli že pred več kot 20 leti
•	 o vsaki akciji pomoči sklenemo pogodbo s starši otroka
•	 nam zaupajo starši in otroci
•	 ne obljubljamo ampak naredimo...

ZAVOD  VID
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IZ NAŠE Facebook STRANI                        

Živimo v času, ki ga krojijo 
informacije in sedaj moder-
no rečeno vsebine. Različ-
ni elektronski mediji so že 
zdavnaj v hitrosti poročanja 
povozili tiskane medije. In 
po dooolgem času je tudi 
Zavod VID odprl svojo fa-

Če želite priti na našo stran, enostavno v 
iskalnik vpišite #prijateljiotrok ali pa vsto-
pite preko naše www.zavod-vid.si strani.

ZAVOD VID TUDI NA 
FACEBOOKU

cebook stran. Na njej bomo 
skušali predstaviti majhen 
delček novic s področja na-
šega dela. In upamo, da se 
ne bodo tako hitro izgubi-
le v elektronskih nebesih, 
kot vse ostale in da se bodo 
dotaknile ljudi. Da bodo 

vsaj za trenutek z nami delili 
radost ob otroških  zmagah, 
dobrih dejanjih in da bo kdo 
tudi v želji pomagati v zapisih 
dobil trenutni navdih in nam 
pomagal pomagati.
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to in precej zahtevno skladbo, 
ki mi jo je Duško ob mojem 
obisku ponosno zaigral. Je bi-
ster, nadarjen in izjemen de-
ček. Čeprav je težko pri miru, 
se je hitro prilagodil novemu 
okolju in sošolcem.

Duško je uspešno končal 5. 
razred redne osnovne šole 
Prežihovega Voranca na Je-
senicah. Po metodi za slepe 
uporablja brajico za branje in 
pisanje, za lažjo orientacijo 
pa  uporablja belo palico. V 
šoli je do sedaj  sledil pouku 
s pomočjo natisnjenega gra-
diva v brajici. Sedel je v prvi 
vrsti in si z brajevim strojem 
zapisoval učno snov po nare-
ku učiteljice ali spremljeval-
ke. Doma mu je veliko po-
magala  tudi mamica, ki se je 
povsem predala sinu in nje-
govemu napredku. Pravi, da 
pomoč potrebuje predvsem 
pri matematiki. Vendar ta-
kšen način dela v prihodnjem 
šolskem letu ne bo več zado-
stoval. Količina učne snovi 
se bo povečala, poučevali ga 
bodo različni učitelji, selil se 
bo iz razreda v razred.

Mamica  je kupila prenosni 
računalnik, da bi sinu olaj-
šala šolanje, a potrebuje še 
brajevo vrstico vredno 4.200 
evrov, ki si je niti v sanjah ne 
moreta privoščiti. Z vrstico 
in pripadajočo programsko 
opremo bi imel Duško lažji in 

Skupaj z mamico Ireno 
se je šele pred tremi leti 

iz Črne gore preselil v Slo-
venijo. Mamica pravi, da je 
ponosna, ker je Slovenka, da 
ima Duško pri nas boljše po-
goje za učenje in napredek. 
Živita v podnajemniškem 
stanovanju na Jesenicah. 
Težko  se prebijeta skozi me-
sec, a sta vesela in hvaležna 
za vse kar jima je omogoče-
no. Lahko bi živela pri soro-
dnikih v Tolminskih hribih 
vendar bi bila vožnja v Lju-
bljano za njiju predaleč. 

S pomočjo učiteljev v Centru 
IRIS ima Duško omogočene 
vaje vida, ure računalništva, 
orientacije in mobilnosti, 
športa pa tudi glasbeno teori-
jo. Saj obiskuje privatno glas-
beno šolo, kjer se uči klavirja. 
Odlično mu gre, skupaj z uči-
teljem sta že napisala čudovi-

hitrejši dostop do učnih gra-
div, učbenikov, zemljevidov 
in slovarjev.

»V šoli je dobil iz Centra IRIS  
sposojeno vrstico in preno-
snik, vendar jo potrebuje tudi 
doma. Ker Duško nima mo-
žnosti, da bi tudi doma vadil 
branje z brajevo vrstico, na-
preduje počasi in tako tudi z 
izposojenim računalnikom v 
šoli težje sledi pouku,« pove 
Sara Češarek, dečkova tiflo-
pedagoginja iz Centra Iris in 
doda, da bi mu brajeva vrsti-

Duško Djukanović je slep deček. Rodil se je kot nedono-
šenček in pri treh mesecih izgubil vid, s pomočjo ope-
racije in številnih pregledov v tujini (Belgiji, Rusiji...) so 
mu v prvem letu življenja skušali rešiti vid. V družini so 
jemali kredite, mamica je imela dve službi a ni pomaga-
lo. Ostalo mu je manj kot 2% vida.

BRAjEVA VRSTICA ZA 
DVANAjSTlETNEgA DUšKA

POTREBUJEJO VAS POTREBUJEJO VAS

ca poleg lažjega šolskega dela 
omogočala  tudi sklepanje in  
vzdrževanje socialnih stikov 
in prijateljstev preko socialnih 
omrežij, pisanje elektronske 
pošte, iskanje informacij in 
povezovanja z učitelji itd.

Pomagajmo Dušku in njego-
vi mamici narediti korak več 
na njuni neomajni, pogumni 
ter  vztrajni poti do vsega kar 
se nam zdi tako samoumev-
no.

Duško si vsako snov ob pomoči 
mamice pretipka v brajevo pisa-
vo, da se lažje uči.

Pri učenju in vseh opravilih za 
šolo brez mamine pomoči ne bi šlo. 

Druge evropske države so slepim in slabovidnim na področju 
zagotavljanja pripomočkov veliko bolj prijazne kot Slovenija. 
Pri nas brajeva vrstica slepim pripada le enkrat v življenju, 
dobijo jo preko napotnice in jo plača ZZZS. Na te pripomoč-
ke je  še 22 % DDV-ja.
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POTREBUJEJO VAS

Zara Smrtnik  je Duškova vrstnica. Za oba se 
je zavzela Sara Češarek, njuna mobilna uči-
teljica iz Centra Iris.

TUDI ZARA POTREBUjE 
BRAjEVO VRSTICO

Najprej jim je želela po-
magati sama, iskala je 

donatorje in načine kako bi 
družini prišli do sredstev za 
nakup dragega pripomoč-
ka, ki slepim pripada le en-
krat v življenju. Na šoli za 
slepe in slabovidne so ji po-
vedali naj se obrne še na nas 
in tako se je začela razvijati 
zgodba o Dušku in Zari. 

Tudi Zara potrebuje brajevo 
vrstico in program jaws, ki 
povezuje računalnik in vr-
stico, kar slepim omogoča 
branje in pisanje v brajici. 

Stara je 11 let in je slepa de-
klica z ostankom vida s ka-
terim odlično funkcionira. 
Rodila se je s prirojeno sivo 
mreno na obeh očesih, po 
operaciji sive mrene pa se je 
razvil še glavkom. Zato ima 
težave s prepoznavanjem 
slikovnega gradiva, z bra-
njem in pisanjem.

Končuje peti razred  v 
Osnovni šoli Brezovica. V 
šoli ima same petice, je bistra 
in živahna deklica pa tudi 
zelo odrasla za svoja leta. 
Ponosno mi je povedala, da 

je  naredila 
izpit za kolo, 
da rada pla-
va, poje in 
igra na flavto 
ter se uspe-
šno udele-
žuje različ-
nih šolskih 
tek mov anj . 
Česarkoli se 
loti ji gre do-

bro. Rada ima tudi svojega 
mlajšega bratca Gala do ka-
terega je zelo zaščitniška in 
ga spodbuja pri športih, ki 
mu preveč ne ležijo.

Zaradi dobre uporabe ostan-
ka vida uporablja kombini-
rano metodo kar pomeni, da 
uporablja brajico za učenje 
in zapisovanje šolske sno-
vi, lupo pa za gledanje in 
prepoznavanje slikovnega 
gradiva. V šoli sedi v prvi 
vrsti in potrebuje dve mizi, 
da lahko namesti vse pripo-
močke, ki jih uporablja pri 
pouku, (brajev stroj, nami-
zna elektronska lupa, zvezki, 
mape polne s tiskanim gra-
divom v brajici, odebeljena 
pisala...). Poleg Zare sedi še 
spremljevalka, da ji poma-
ga pri hitrejšem rokovanju s 
pripomočki in lažjemu sle-
denju pri pouku.

Zari se pri dolgotrajnjem 
delu  hitro utrudijo oči, zato 
si starši in učitelji želijo, da bi 
čim več lahko delala po me-
todi za slepe. V šoli je začela 
uporabljati izposojen pre-
nosni računalnik z brajevo 
vrstico in programom jaws.  
Vendar tudi doma poleg pre-
nosnika potrebuje vrstico in 
jaws. Tako bi lahko samostoj-
no brez tuje pomoči prebrala 
vse kar je zapisala  oziroma 

je v učnem gradivu zapisa-
no v videči pisavi.  Prav tako 
bi bilo s tem olajšano delo s 
svetovnim spletom, komu-
niciranje preko družabnih 
omrežij, poslušanje glasbe, 
branje knjig in učnega gradi-
va, pisanje nalog, ipd.

Starši  bi radi z nakupom 
brajeve vrstice in yawsa, ki 
staneta 5.300 evrov  Zari 
olajšali šolanje, vendar je 
to za družino prevelik fi-
nančni zalogaj. Pred krat-
kim so ji namreč kupili 
prenosni računalnik, nato 
še elektronsko lupo in dru-
ge pripomočke, ki jih nujno 
potrebuje pri šolanju. 

Zara si pomaga pri učenju in branju z elektronsko lupo, ki ji gradivo 
poveča na željeno velikost, da kljub težavnemu prepoznavanju sli-
kovnega gradiva lahko bere in piše. 

Brajevi zasloni Esys se na računalnik povezujejo preko USB 
priklopa ali preko brezžične povezave Bluetooth. Bluetooth po-
vezava služi tudi za povezavo s pametnimi telefoni. Torej, Esys 
služi slepim za delo z računalnikom in/ali za komunikacijo s te-
lefonom. Za delo z računalnikom uporabnik potrebuje posebno 
programsko opremo - bralnik zaslonske slike (Dolphin Super 
Nova ali podobno). Brajev zaslon Esys ima vgrajene aplikacije 
kot so beležka, rokovnik, alarm, kalkulator. 

V tujini, na primer v Franciji jim pripada vrstica vsakih 5 let. Davek 
pa je samo 5% na takšne pripomočke. V Nemčiji 9% ali še manj.  
V Skandinaviji pa imajo višji davek ampak jim pripadata vsaj dve 
vrstici na 5 let. Eno imajo doma drugo pa v šoli. Če sta starša ločena, 
pa dobijo še eno, da jo ima otrok pri vsakem od staršev.

Od vseh talentov, ki jih Zara ima, 
je igranje na flavto najlepši.

Si lahko predstavljate, kako je voziti kolo s slabovidnostjo. Za Zaro to ni 
noben problem. Naredila je celo izpit za varno vožnjo kolesa.
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Dečku so zdravniki pri 
rojstvu ugotovili okva-

ro hrbtenice, zaradi katere 
je postal paraplegik. V 10 
letih svojega življenja je pre-
stal 30 različnih operacij, saj 
ima poleg okvare hrbtenice 
še številne druge težave.

Kljub vsemu je Maj zelo do-
brovoljen in bister fant, ki 
uspešno končuje 4. razred 
osnovne šole v zavodu Ciri-
us v Kamniku. Oče pravi, da 
iz dneva v dan postaja bolj 
samostojen in okreten pri 
premikanju z invalidskim vo-
zičkom. Veliko oviro do večje 
samostojnosti mu predstavlja 
sedem stopnic, ki vodijo do 
stanovanja. Oče pravi, da ga 
vsak dan težje nosi po stopni-
cah. Pred kratkim si je pretr-
gal  mišico na roki, ki je bila 
verjetno posledica prevelikih 
obremenitev rok pri nošnji 

blja kopalnico in stranišče.
Sedaj pa jih čaka še en velik 
finančni projekt pri katerem 
družina potrebuje našo po-
moč. Prepričana sem, da nam 
bo s skupnimi močmi uspelo.

Zelo pozitivno naravnana 
družina rada pomaga tudi 
drugim in  po svojih močeh 
sodeluje v  raznih dobro-
delnih projektih tudi v bo-
trstvu. Zato je prav, da se-
daj družini in navihanemu 
Maju prisluhnemo mi in jim 
olajšamo življenje, Maju pa 
uresničimo veliko željo po 
večji samostojnosti.

nika Slapar in dr. Hermina 
Damjan iz URI Soče svetova-
li naj se obrnejo na nas. Oče 
jima je omenil, da iščejo mo-
žnosti za finančno pomoč pri 
nakupu dvižne ploščadi za 
njihovega invalidnega Maja. 
Potrebovali bi enostavno zu-
nanje dvigalo, z možnostjo 
dviga približno 1 meter. Is-
kali so tudi rabljena, vendar 
primernih za Maja ni bilo na 
voljo, saj se  hitro prodajo, pa 
tudi cena rabljenega dvigala 
ni bistveno nižja od novega.

Dvižna ploščad vredna več 
kot 7.000 evrov za štiri-
člansko družino z dvema 
šoloobveznima otrokoma 
predstavlja velik finančni 
zalogaj. Oče Aljoša pra-
vi, da si nakupa ploščadi 
s povprečno plačo sami ne 
morejo privoščiti,  mora-
li bi najeti kredit ali dalj 
časa varčevati.  Otrok s 
posebnimi potrebami pa 
v družini pomeni še do-
datne stroške. Skrbeti mo-
rajo za nakup  materiala za 
vsakodnevno fantovo nego, 
plačilo terapij in raznih 
pripomočkov. Prav tako so 
najemniško stanovanje pri-
lagodili  Maju, da se lahko 
samostojno giblje in upora-

dečka po stopnicah. Maj pa 
postaja težji in težji, že sedaj 
ima skoraj 40 kilogramov. 
Zato potrebujejo dvigalo, ki 
bi razbremenil starše, Maju 
pa omogočil, da bi se lahko 
sam odpravil ven na vrt, par-
kirišče ali igrišče.

Lažje in večkrat bi se odpra-
vili  tudi na sprehod, ribar-
jenje, izlete ter obiske k ded-
ku, babici, v trgovino ali na 
preglede. Tudi do avtomobi-
la bi se lahko zapeljal ali se 
kadarkoli bi želel  s prijatelji 
odpravil na igrišče. Prav tako 
bi se Maj sčasoma čisto sam 
zapeljal do Mercatorjeve tr-
govine, kjer ga vsak dan  po-
čaka zavodov kombi, ki ga še 
z drugimi otroki odpelje v 
šolo v Kamnik.

Prav v zavodu Cirius sta deč-
kova fizioterapevtka Vero-

MAj BI SE RAD 
ZAPEljAl NA DVorišČe
Maj Crkvenjaš je desetletni deček, ki za 
gibanje uporablja invalidski voziček. Želi 
si dvižno ploščad, da bi se lahko iz visoko 
pritličnega stanovanja v Kranju čisto sam 
zapeljal na dvorišče. 

Takole izgleda ena izmed rešitev Majevih težav. Enostavno dvigalo za 
premagovanje majhnih višin.

Kljub vsem težavam je Maj zelo dobrovoljen fant. Poziral mi je na 
majhni ploščadi, ki je njegovo okno v svet, dokler ga ročno ne prene-
sejo na dvorišče.

Samo 7 stopnic a obenem nepre-
magljiva ovira za Maja. 
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Max je doma  v kraju 
Marija Gradec pri La-

škem. Ima hiperkinetično 
motnjo in motnjo pozor-
nosti, kar močno vpliva na 
njegove učne sposobnosti 
in obvladovanje socialnih 
odnosov ter čustvenih težav. 
Težko ostane dolgo časa pri 
miru in se težko pogovarja, 
če je okoli njega veliko ljudi. 
Poleg tega je rojen s priro-
jeno anomalijo desne noge. 
Nima stegnenice in kolena, 
tako je nogica krajša in mu 
sega samo do kolena njegove 
zdrave leve noge. 

V nižjih razredih je obiskoval 
redno osnovno šolo v doma-
čem kraju. Nato je bil do leto-

šnjega februarja v Kamniškem 
Centru Cirius. Obiskoval je 5. 
razred a je bilo za Maxa vsega 
preveč. Deček ni zmogel in je 
zadnjih nekaj mesecev ostal 
doma, prav tako njegova ma-
mica. Vendar bo jeseni nada-
ljeval šolanje, v prilagojenem 
programu v šoli Glazija v Ce-
lju, kjer bo imel spremljevalca 
pa še bližje bo domu. 

Zaradi vseh težav nisem vede-
la kaj pričakovati, ko ga bom 
spoznala. Me bo fant sprejel, 
se pogovarjal z mano, sem se 
spraševala. Pa me je popolno-
ma presenetil, precej časa sva  
klepetala, skupaj pojedla ko-
silo, poleg tega mi je zaupal še 
kakšno skrivnost. Pokazal mi 
je  svojega kuža in skuhal ka-
vico. Poleg tega mi je z njego-
vo super babico zaigral nekaj 
skladb, babica na harmoniko 
on pa na kitaro. Pridružila se 
jima je še mamica in zraven 
zapela ter še ona prijela za 
harmoniko.

Na računalniku mi je navdu-
šen pokazal kakšno protezo 
si srčno želi. Tako poseb-
no in precej drago, vredno 
več kot 5.700 evrov. Max je 
precej zrasel, zato bo dobil 
novo protezo za hojo, eno 
ima tudi za v vodo. A rad bi 
še tekel in se lažje gibal tudi 
pri športnih aktivnostih, 

MAx SI žElI 
šPORTNO PROTEZO
Res sem vesela, da sem spoznala enaj-
stletnega Maxa Piška, ki si neizmerno želi 
športne proteze. Komaj je čakal, da pri-
dem na obisk in se spraševal le kakšna 
je Mojca. Jaz pa sem malo zamujala, saj 
sem se vračala iz Slovenskih Konjic, kjer 
smo imeli predajo elektronske lupe sla-
bovidnemu Aleksandru. 

Podobna športna proteza bi Maxu 
omogočila ukvarjanje s športom.

Max  je pravi mojster na kitari.  Skupaj z babico, ki se mu je pridru-
žila s harmoniko in mamico, kot pevko, predstavljajo pravi ansam-
bel, ki bi lahko konkuriral marsikateremu že uveljavljenemu.

kar mu sedaj ni bilo omogo-
čeno. Vendar je za njegovo 
zdravstveno stanje, kot tudi 
psihičen in fizičen razvoj, gi-
banje še kako pomembno. 

Njegova  fiziatrinja dr. Hermi-
na Damjan se je zavzela za deč-
ka in mamico naslovila na nas, 
da ji pomagamo zbrati sredstva 
za protezo, ki bi živahnemu 
dečku omogočila premagova-
nje stisk in razočaranj, ki jih je 
doživljal, ko ni zmogel teka v 
šoli in na igrišču tako kot nje-
govi zdravi vrstniki.

Stiski družine in veliki želji 
po nakupu proteze so najprej  
prisluhnili sodelavci dečkove 
mamice Ines. Zbrali so 2.000 
evrov, tako da je lahko pla-
čala avans in s tem potrdila 
naročilo proteze. Za ostala 
sredstva v višini 3.720 evrov 
pa smo obljubili, da jih bomo 
pomagali zbrati na Vidu sku-
paj z našimi donatorji. Upa-
mo, da bo dobavitelj čim prej 
nabavil potrebni material in 
začel z izdelavo športne pro-
teze, ki bo Maxu omogočila 
neomejeno gibanje in tek, kjer 
bo razvijal svojo fizično moč 
in socialne veščine.

Res mi je bilo lepo spozna-
ti Maxa in njegovo druži-

no. Po mojem odhodu sem 
prejela še sporočilo Maxove 
mamice: 

“Spoštovana Mojca, v čast 
mi je bilo Vas spoznati. Res 
ste čudovita oseba z veliko 
energije in čutnosti za sočlo-
veka. Ko ste vstopila v našo 
hišo, je bilo tako kot da je 
posijalo sonce. Ogrela ste vse 
nas, še posebej Maxa. Res 
hvala, da ste prišla. Ponosna 
sem, da lahko našo zgodbo 
delim z vami. Zlata ste.”  

Gospa Ines hvala za iskrene 
in ganljive besede, tudi meni 
bodo spomini na druženje z 
vami še dolgo greli srce.
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Živi v Radovljici v pet-
članski skromni druži-

ni, ima še dve zelo prijazni 
sestri ter skrbna in ljubeča 
starša. Benjamin pravi, da 
mu domači veliko poma-
gajo, da so zelo povezana 
družina in ne morejo eden 
brez drugega. Tudi okolica 
jih ima rada, saj ne skriva-
jo fantove invalidnosti. 

Gasilci bi mu radi pomaga-
li pri nakupu prilagojene-
ga avta, s katerim bi lahko 

ga je že zdavnaj prerasel.  
Benjamin si želi kvaliteten 
voziček v katerem bi lah-
ko udobno in varno sedel, 
z enojnim ojačanim  pod-
nožnikom bi se lahko sam 
povzpel na sedež, potrebu-
je tudi nastavljive potisne 
ročice za spremljevalca in 
enostavno odstranitev se-
dežne blazine za čim lažje 
zlaganje vozička v avto.

V prošnjo je zapisal, da za 
transport električnega vo-
zička nimajo primernega 
osebnega vozila. Zato si 
želi voziček, ki bo primer-
no prilagojen za vse nje-
gove potrebe in ga bosta 
starša lažje zložila v njihov 
avto.  Voziček vreden sko-
raj 2.500 evrov si družina 
sama ne more privoščiti. A 
Benjaminu, ki se rad druži 
z vrstniki in spoznava nove 
kraje, bi omogočil kakovo-
stnejše življenje.

kasneje so sledile še opera-
cije na kolkih in hrbtenici. 
Benjamin samostojno lahko 
prehodi le krajše razdalje, 
recimo po stanovanju, saj se 
hitro utrudi in začuti boleči-
ne. Za daljše razdalje v šoli 
v Ciriusu uporablja  voziček 
na elektromotorni pogon.

Za krajše razdalje, za gi-
banje doma in potepanja s 
starši pa potrebuje še nava-
dni voziček. Čeprav ga sam 
ne zmore voziti, za družino 
predstavlja neprecenljiv in 
nepogrešljiv pripomoček. 
Med vikendi in počitnica-
mi radi hodijo na izlete in 
spoznavajo nove kraje, prav 
tako ga potrebujejo za na-
kupe, obiske pri zdravni-
kih in še kaj. Takšnega, ki 
se lažje in hitreje zloži ter 
spravi v avto. 

Trenutno uporabljajo otro-
ški voziček na ročni pogon, 
ki je že v slabem stanju in 

sam vozil in delal vozniški 
izpit, župan pri izgradnji 
klančine, pa še kdo bi mu 
rad priskočil na pomoč, a 
Benjamin se tako težko iz-
postavlja. Kar nekaj časa je 
potreboval, da se je obrnil 
na nas za pomoč pri nakupu 
invalidskega vozička. Aida, 
ki je od nas pred leti dobi-
la voziček,  mu je poveda-
la za nas in ga spodbujala, 
prav tako njegova delovna 
terapevtka Tamara Svete, 
ki je testirala nov voziček, 

potem se je le 
opogumil. Vse 
je enkrat prvič, 
čeprav mu je bilo 
težko. 

Benjamin je gi-
balno oviran in 
manjše rasti, saj 
mu je pri roj-
stvu izginil ra-
stni hormon. Do 
enega leta se je 
lepo razvijal po-
tem pa so starši 
in vzgojiteljice v 
vrtcu opazili zao-
stanek v razvoju. 
Začeli so se šte-
vilni pregledi pri 
zdravnikih, obi-
ski v bolnišnicah, 

BENjAMIN POTREBUjE 
NOV INVAlIDSKI 
VoziČek
Benjamin Pogačar Prešeren je bister in 
komunikativen devetnajstletni mlado-
stnik. Obiskuje srednjo šolo v CIRIUS 
Kamnik, kjer je končal program računal-
nikar, sedaj nadaljuje izobraževanje v 
programu elektrotehnik. 

Benjamin se zelo nerad izpostavlja in slika. Na sliki je skupaj s sestri-
co, ki mu je v veliko oporo tako, kot tudi celotna družina. 

POTREBUJEJO VAS

Benjaminov  sedanji voziček, ki ga je že pre-
rasel. Obenem pa še »komaj stoji skupaj«.

Ko dobri lju-

dje stopijo 

skupaj, pro-

blemi neha-

jo obstajati. 

Ampak so samo 

še rešitve.
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Glede na to, da je Jernej 
že polnoleten je želel, 

da ga obiščem kar v šoli v 
Ciriusu Kamnik. Bil je lep 
in topel dan, zato sta me  z 
njegovo delovno terapev-
tko Natašo Kepic sprejela 
kar na terasi, kjer smo si 
lahko v miru vzeli čas in 
poklepetali.

Gospa Nataša me je že pred 
časom poklicala in vprašala 
ali bi lahko pomagali tudi 
Jerneju pri doplačilu vozič-
ka, ki ga potrebuje. Družina 
pa si ga sama težko privošči, 
oziroma bi ga starša z nizko 
pokojnino lahko poravnala 
le v 10 obrokih. In tako se je  
začela zgodba.

Jernej je enaindvajsetletni sre-
dnješolec, ki obiskuje 5. letnik 

upravičen do celotnega pla-
čila invalidskega vozička, ki 
ga nujno potrebuje. Četudi se 
je njegovo zdravstveno stanje 
spremenilo.

Z novim vozičkom in Jerne-
jem se bomo še srečali konec 
avgusta v Kamniku, kasneje 
pa tudi v domačem kraju 
sem mu obljubila. 

in mu je bilo težko, ker ga 
otroci niso sprejeli.

Jeseni  bo Jernej ostal doma 
kjer bo potreboval svoj vozi-
ček, da bo lahko  nadaljeval 
šolanje v Gorici in se ude-
leževal različnih dejavno-
sti. Kasneje se bo imel tudi 
priložnost zaposliti v Koba-
ridu in sicer v proizvodnji, 
kjer mu bo voziček še pose-
bej olajšal gibanje, 
omogočal premago-
vanje daljših razdalj 
in prenašanje različ-
nih predmetov.

Voziček Joker vre-
den več kot 2.000 
evrov je že naro-
čen pri dobavitelju 
in bo izredno ko-
munikativnemu in 
družabnemu fantu 
v poletnih mese-
cih izročen na URI 
Soča. 

Polovico bo plačala 
zavarovalnica osta-
lo polovico pa Vid s 
pomočjo donatorjev.  
Ker Jernej še hodi, po 
njihovih pravilih ni 

programa elektrotehnik v Ci-
rius Kamnik. Jeseni se vpisuje 
na visokošolski program Me-
hatronik v Novi Gorici.

Kljub temu, da se je rodil z 
diagnozo Spina bifida, do se-
daj ni uporabljal invalidske-
ga vozička kar se zgodi zelo 
redko. Pove mi, da je še lani 
jeseni prehodil tudi do pet 
kilometrov dnevno  Zaradi 
poslabšanja zdravstvenega 
stanja, izpahnjenega desne-
ga kolka, mu to odsvetujejo. 
Saj bi hoja, sploh na daljše 
razdalje, močno poslabša-
la stanje. Sicer nerad, a je v  
šoli začel uporabljati rabljen 
športni voziček, ker se veli-
ko ukvarja s košarko in ho-
kejem na vozičku. Doma pa 
kolesari s triciklom, ki mu 
ga je naredil oče, da lahko 
sprehaja svojega ljubljenčka 
ob obrežju reke Soče. 

Rekreativno se  ukvarja še z 
namiznim tenisom, z dvo-
ranskim plezanjem  in igra 
šah. Rad tudi ustvarja, za 
prijatelje naredi čudovite 
darilne škatle in riše. Starši 
so mu v veliko oporo,  a ga 
prav nič ne zavijajo v vato, 
vključen je v vsa domača 
opravila, tudi  tista na do-
mačem vrtu. Zelo rad se 
druži s prijatelji, v Kamniku 
jih je imel veliko. Doma in v 
osnovni šoli pa veliko manj 

DoplaČilo VoziČka
ZA jERNEjA
Obisk Gaberšček Jerneja doma iz Kobari-
da je bil nekoliko drugačen od mojih obi-
čajnih. Ponavadi so moji obiski pri otrocih 
in njihovih družinah v domačem okolju.  
Kasneje, če je potrebno pa še v šolah, za-
vodih ali bolnišnicah.

Zmanjkalo je časa, za vse, kar 
mi je Jernej hotel povedati in po-
kazati.

Jernej je v Ciriusu  Kamnik uporabljal star rabljen športni voziček. 
Doma in za nadaljnje šolanje pa potrebuje svojega.

S  svojo energijo preseneča vse. Pokazal 
mi je, kako je močan v rokah, da bo z lah-
koto poganjal voziček.
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“Moj sin je letos šolo-
obvezen in me skr-

bi tako kot vsakega starša 
kako in kaj bo zmogel glede 
na njegovo diagnozo. Se-
veda verjamem v njega saj 
živi s tem že od rojstva in si 
kompenzira gibe. 

Pri nošenju stvari se opira 
s komolci na celo telo, da 
jih lažje nese. Tudi pisanje 

v šoli mu bo predstavljalo 
velik izziv ampak verja-
mem v njega in vem, da se 
bo znašel. Že vse njegovo 
življenje mu hočem olajša-
ti življenje in pomagati kar 
se seveda da, kot vsak starš 
svojemu otroku. 

Hodiva na URI Sočo v Lju-
bljano k dr. Hermini Da-
mjan, prav tako sva bila v 

gAl POTREBUjE
TabliČni RaČunalnik 
IN DRUgE
PripomoČke
Na nas se je obrnila mamica 5 letnega 
Gala Vrbnjaka iz Zgornjega Dupleka. Ima 
prirojeno bolezen imenovano Sinostosis 
radioulnaris bill, kar pomeni, da ima teža-
ve z rokicami. Nima sklepa v komolcu in 
ne more iztegniti rokic in jih obračati. 

domu Iris in delovni terapi-
ji na otroškem oddelku ter 
bolnišnični šoli. Dr. Damja-
nova nam je dala nasvet naj 
se obrnemo na vas saj Gal 
potrebuje  pomoč pri oseb-
ni higieni na stranišču sploh 
sedaj, ko je še majhen in se 
ne znajde najbolje. Dokler 
ne bo prišlo do operacije in 
še kasneje bo v šoli in doma 
potreboval stranišče, ki umi-
je in osuši ritko. Prav tako bi 
potreboval tablico za v šolo. 
Zato se obračam na vas, če 
nam lahko pomagate, da se 
Galu te stvari omogočijo. 
Verjamem in upam v vašo 
dobro srce in pomoč. Hvala 
že naprej.« je v prošnjo napi-
sala dečkova mamica Nataša 
Vrbnjak Šteflič.

Gal je zelo nežen deček, 
malo mu je bilo nerodno ob 
mojem obisku, najbolj ga za-
nimajo igrice. Bil je zadržan 
in utrujen saj sta bila z ma-
mico malo preje na fiziote-
rapiji. Doma se zelo trudijo, 
da bi mu na razne načine 
omogočili čim boljši razvoj. 
V Zdravstveni dom  v Ma-
ribor ga vozijo v razvojno 
ambulanto, delovno tera-

pijo, k logopedu, specialni 
pedagoginji, fizioterapijo,  v 
Ljubljano pa še na razne pre-
glede k ortopedu.

Jeseni bo začel obiskova-
ti  šolo, zato so mu na Soči 
predlagali tablični računal-
nik, da bi lažje spremljal 
pouk. Sam ne bo mogel pi-
sati črk v zvezek, je že po-
skusil pa ni šlo. 

Prav tako je dr. Damjanova 
predlagala naj se mu olaj-
ša tudi osebna higiena in 
kupi posebno WC desko, ki 
jo bo potreboval tako v šoli 
kot doma. Tako bi deček po-
stal veliko bolj samostojen. 
Vse skupaj stane približno 
3.500 evrov, kar je za druži-
no velik zalogaj, saj skupaj z 
društvom Maus iz Maribora 
zbirajo sredstva za opera-
cijo rokic pri ortopedu dr. 
Paleyu na Floridi  in potre-
bujejo kar 120.000 evrov, ki 
jih naša zavarovalnica noče 
pokriti. Še vedno pa bo Gal  
tudi po operaciji rok potre-
boval računalnik in ostale 
pripomočke, ki mu bodo 
olajšali šolanje in omogočili 
večjo samostojnost.

Gal bi se vsakemu, ki bi ga na hitro pogledal, zdel kot vsak drug 
otrok. Zdrav in razigran kot vsi ostali. Igra se s tablico, a ko bi nekaj 
časa preživeli z njim bi videli, da  ima z rokami zelo velike težave.

V slovenskih medijih je bilo veliko novic o Galu in o tem, kako se 
starši borijo  za plačilo operacije v USA, ki za Gala prinaša upanje 
v izboljšanje njegovega stanja.

POTREBUJEJO VAS



13DOBRE novice    32 / 2019

POMAGALI STE JIM

Saška se je rodila kot zdra-
va deklica in se do enega 

leta lepo razvijala, potem 
so se pričele težave pri hoji, 
govoru in obnašanju. Od-
krili so tumor v možganih, 
ki so ga uspešno operirali 
v Pragi, a  so se 9. dan po 
operaciji zaradi hude kapi 
začele številne težave, ki de-
klico in družino spremljajo 
še danes.

Pravijo, da je pravi čudež, 
ker je preživela, zato se star-
ši, zdravniki in terpevti še 
bolj trudijo in veselijo vsa-
kega najmanjšega napredka.

Vse to pa je povezano s šte-
vilnimi stroški, ki jih štiri-
članska družina z nizkimi 
dohodki sama ni zmogla. 
Prosili so nas za pomoč pri 
nakupu prilagojenega tran-
sportnega vozička, plačila 
terapij in vsega ostalega 
kar potrebuje njihova Sa-

ška. Najprej smo deklici 
kupili transportni voziček 
EZ Rider basic z vsemi po-
trebnimi dodatki vreden 
1.600 evrov. Testirale so 
ga terapevke na Otroškem 
oddelku Uri Soča, kamor 
Saška hodi na obravnave. 
Čeprav še nismo zaključili 
z akcijo zbiranja sredstev 
za Saško, voziček in tera-
pije, smo konec aprila v 
Trzinu v podjetju Mi Vam 
d.o.o naredili predajo, da 
se je lahko skupaj z mami-
co, očijem  in sestrico čim 
prej potepala po primor-
skem sončku.  Potrebno je 
bilo narediti samo še nekaj 
prilagoditev, da ji voziček 
omogoča varno in udobno 
sedenje, hkrati  pa jo zašči-
ti pred soncem, vetrom  in 
dežjem, če je potrebno.

V novem rdečem vozičku 
sedi sproščeno, z rokicami 
naslonjenimi na mizico in 

prav uživa v spre-
hodih. Zvedavo 
opazuje okolico, 
povsod je toliko 
novih vtisov za-
njo. Starša jo lažje 
peljeta na obiske 
k prijateljem, na 
preglede k zdrav-
niku, terapije ali 
v trgovino. Tudi  v 
vrtcu ga vsak dan 
uporabljajo, ko Sa-

ško peljejo na spre-

POMAgAlI STE SAšKI IN 
NjENI Družini
S Saško Križman smo uspešno zaključili še zadnjo 
akcijo zbiranja sredstev pred poletnimi počitnicami. 
Čakajo nas že nove, številne a smo zadovoljni, da 
smo tudi mali štiriletni deklici in njeni družini vsaj 
malo olajšali življenje.

hod skupaj 
z njenimi 
malimi pri-
jatelji. Vozi-
ček je stalno 
v uporabi, 
Saška je srečna, njena dru-
žina pa hvaležna. 

Konec junija pa smo še 
uradno zaključili z akcijo s 
pomočjo številnih donator-
jev, posameznikov, podjetij, 
staršev iz Saškinega vrtca, 
prijateljev, znancev, ustanov, 
avtoprevoznikov in osta-
lih  iz Primorske, Štajerske, 
Ljubljane, Kopra in okolice. 
Na koncu so se  pridružili še 
nogometaši  Livada Okro-
glo iz Izole, ki so imeli do-
brodelni nogometni turnir z 
licitacijo dresov znanih no-
gometašev in tako prispeva-

li še zadnja sredstva za Sa-
ško. Skupaj smo zbrali kar 
5.885 evrov in Saški poleg 
novega transportnega vo-
zička omogočili še različne 
terapije in vse ostalo kar bo 
potrebovala za hitrejši in 
boljši razvoj.

Za Saško je bil dan, ko je dobila voziček zelo naporen. 
Bila je v središču pozornosti, česar ni najbolj vajena.

Še skupinska slika za spomin na lep 
dogodek.

Saška hodi tudi na terapije jahanja - hipoterapijo. Ta oblika terapije 
ji pomaga razvijati gibalno koordinacijo telesa. Obenem pa priso-
tnost konja Saški pomaga k umirjenosti .
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Kar tretjino potrebnih 
sredstev so prispeva-

li njihovi bralci. Iskrena 
hvala bralcem za nakaza-
na sredstva v višini 2.240 
evrov, Nedeljskemu dnev-
niku za sodelovanje in no-
vinarki Tatjani Pihlar za 
njeno predano delo in  vse 
zapise o skromni, a pridni 
in zagnani šestnajstletni 
dijakinji Emi.

Nato so se nam pridružili še 
naši Vidovi donatorji, poleg 
tega so sredstva zbirali in 
prispevali še krajani in fara-
ni Bakovcev, ko so prebrali 
članek o Emi, učitelji in za-

posleni iz Emine nekdanje 
Osnovne šole Bakovci ter 
dijaki ljutomerske gimnazi-
je v sklopu krožka ITS na-
ravoslovje in številni drugi. 
Hvala vsem tudi v imenu 
Eme in njene družine.

Predajo pripomočkov smo 
imeli v Ljubljani v Centru 
Iris, kjer sem Emo konec le-
tošnjega februarja tudi spo-
znala. Brez njihove pomoči 
slepi in slabovidni katerim 
pomagamo ne bi dobili 
ustreznih pripomočkov.

Kljub temu, da se je Emi 
naenkrat vid, okoli novega 
leta, tako hitro poslabšal 

EMA jE SreČna Z 
NOVO OPREMO
Za Emo Bojnec iz Bakovcev smo zbrali 
kar 6.765 evrov. Začelo se je z Iskrico 
Nedeljskega dnevnika, ki se je prva pri-
družila naši akciji zbiranja sredstev za na-
kup nujno potrebne opreme, ki bi slabo-
vidni Emi zaradi nenadnega poslabšanja 
vida olajšala učenje.

in ima ohranjenega le tri 
do deset odstotkov vida, 
nima globinskega vida, 
moti jo bleščanje, slika se 
ji maje itd. ni bila upravi-
čena do vsaj delnega pla-
čila jawsa in računalnika. 
Vrstica pa ji pripada le en-
krat v življenju. 

Zato smo se odločili, da ji 
z veseljem priskočimo na 
pomoč saj je pridno, pri-
zadevno ter uspešno dekle, 
ki si zasluži vso podporo 
in posluh pri njenih teža-
vah in potrebah. 

Prav Emina tiflopedagogi-
nja Marija Jeraša iz Centra 
Iris se je ob nenadnem po-
slabšanju vida zelo zavze-
la zanjo in nas tudi prosila 
za pomoč. Na Ljutomerski 
Gimnaziji je učiteljem po-
kazala kako dekletu v stiski 
olajšati šolanje in prilago-
diti pouk. Emi je pomaga-
la pri premagovanju novih 
ovir, saj z lupo ni več zmo-
gla brati in pisati. Težko je 
sledila pouku, hitro jo je 
bolela glava, imela je utruje-
ne oči, zato so ji pri učenju 
pomagali tudi starši.  Nato 
je Center Iris  gimnaziji po-
sodil rabljen računalnik in 
vrstico, da je Ema lažje sle-
dila pouku. Za doma pa ji je 

staro opremo posodila slepa 
Maša, da se je Ema lažje uči-
la in pisala naloge. Tako je 
že v  času same akcije Ema 
postala bolj samostojna, 
pridobila je na samozavesti, 
manj jo je bolela glava, lažje 
je opravljala šolsko delo. 

Na predaji smo se veselili 
zaključka akcije, poveda-
nih je bilo veliko lepih be-
sed o sami akciji, zahval in 
popotnic za Emino nadalj-
nje šolanje, naredili smo še 
obvezno gasilsko fotografi-
jo, potem pa smo ob spro-
ščenem vzdušju in Eminem 
raziskovanju nove opreme 
še malo poklepetali. Go-
spod Jankovič iz Diopte ji 
je dal navodila za upora-
bo brajeve vrstice, Mateja 
Jenčič učiteljica računalni-
štva,  ji je na računalniku 
pripravila še vse ostalo, kar 
bo potrebovala pri šolanju. 
Pred odhodom sta hvale-
žna starša ter ponosno in 
srečno dekle dobili še za-
dnje napotke pred poletni-

Ema nam je takoj prikazala, kako brajeva vrstica izpod njenih pr-
stov ustvarja na ekranu besede in stavke.

Ob prvem seznanjanju z novo opremo ji je bil v pomoč g. Janko-
vič iz podjetja Diopta d.o.o., pod budnim očesom njene tiflope-
dagoginje Marije Jeraša, brez katere  se Ema ne bi mogla tako 
uspešno šolati. 
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Za lep spomin Emi in njenim staršem in na povezanost v dobrem dejanju 
smo se postavili pred objektiv vsi prisotni na izročitvi pripomočkov.

mi počitnicami. Dela ji ne 
bo zmanjkalo, raziskovanja 
in učenja tudi ne. 

Za Emo predstavlja podar-
jena brajeva vrstica, pre-
nosni računalnik, slovar-
ji, program yaws in ostala 
oprema izjemno pridobitev, 
s katero se bo lahko veliko 
bolj samostojno in samoza-
vestno šolala med svojimi 
sošolci na ljutomerski gi-
mnaziji.  Čeprav Ema zara-
di močne slabovidnosti pri 
učenju in vseh ostalih stva-
reh, potrebuje veliko več 
časa kot njeni videči vrstni-
ki,  ne zaostaja za njimi in je 
nadpovprečno uspešna. Le 
tako naprej Ema!

Emina zahvala izraža  vse njeno veselje in hvale-
žnost vsem, ki so ji pomagali in ji odprli okno v 
svet znanja, učenja in komunikacije.

Akcija zbiranja sredstev za Emo, je 
pri ljudeh resnično naletela na do-
ber odziv. Seveda je k temu  veliko 
pripomogla Iskrica nedeljskega, ki 
je dejansko prispevala prva sredstva 
za Emo in s tem sprožila v ljudeh, 
kot pravi novinarka Tatjana Pihlar, 
plaz dobrote. Vsem skupaj nam je 
uspelo povezati ljudi in Emi omo-
gočiti boljše možnosti v življenju.



16 DOBRE novice    32 / 2019

Bilo je lepo in prisrčno. 
Taša je pokazala kako 

dobro že obvlada novo lupo 
in sledi pouku. Z njenimi 
sošolci in učiteljico Boja-
no so pripravili še kratek 
program za donatorje, ki 
so deklico z dobrimi želja-
mi pospremili v prihajajoče 
počitnice.

10-letno Tašo Marčič od dru-
gih učencev ločuje samo to, 
da pri šolanju zaradi  nena-
dnega poslabšanja vida po-
trebuje pomoč pripomočkov, 

ki bi ji omogočali spremljati 
pouk, pisati, delati naloge, 
videti na tablo … vse tisto, 
kar njeni videči sošolci poč-
no z lahkoto. Da je do sedaj 
lahko spremljala pouk in se 
učila, so ji pomagali tako, da 
so ji povečali gradivo. Ven-
dar to ni moglo trajati v ne-
dogled, saj je obremenjevalo 
vse, predvsem  pa slabovidno 
deklico, ker ni zmogla dohi-
tevati sošolcev. Velikokrat so 
ji pomagali učitelji in sošolci, 
a končna rešitev zanjo so bili 
pripomočki, ki bi ji olajšali 

SlABOVIDNA TAšA BO 
lažje BRAlA, SE UČila 
IN PoČela VSE TISTO 
KAR PoČno NjENI 
SOVRSTNIKI
V ponedeljek 17. junija je bil prav pose-
ben dan na OŠ Hajdina, kjer smo še ura-
dno zaključili z akcijo zbiranja sredstev in 
slabovidni Taši izročili težko pričakovane 
pripomočke s katerimi se bo lažje učila in 
nabirala nova znanja. Zdaj mi bo pa veliko lažje. Vse, kar mi je bilo v knjigah nedosegljivo, 

nejasno in skrito bom lahko videla. Hvala vsem, ki ste me osrečili

šolanje in omogočili, da bi 
postala samostojna in enako-
vredna svojim vrstnikom. 

Zato so ji na Centru IRIS za 
slepe in slabovidne Ljublja-
na omogočili preizkus pri-
pomočkov, da bi zanjo našli 
najbolj optimalno rešitev. 
Obenem so pomagali tudi 
učiteljem na šoli, da so se 
lažje soočali z njenimi potre-
bami. Tukaj je veliko vlogo 
imela tiflopedagoginja Tina 
Rajh, ki je s Tašo zelo veliko 
delala in jo učila tipkanja. 
Ker pa takšni pripomočki 
pomenijo družinam veliko 
finančno obremenitev, so se 
obrnili na naš zavod, da bi 
Taši poskušali pomagati.   

V dobrem mesecu dni se 
je za Tašo zbralo 6.632,56 
evrov, za nakup velike ele-
ktronske lupe, programa za 
povečanje ekranske slike in 
prenosnika z velikim ekra-
nom ter ostalo potrebno 
opremo.

Najprej smo za pomoč  pri 
zbiranju sredstev prosili pod-
jetja v Hajdini in okolici, 
potem so se nam pridruži-
li še Talumovci in vsi ostali, 
ki so jih pozvali. V podjetju 
Talum d.d. Kidričevo, kjer  
je zaposlen dekličin oče 

POMAGALI STE JIM POMAGALI STE JIM

Robert, se je začela prava 
zbiralna akcija, sredstva so 
darovali številni sodelavci 
in zaposleni. Hvala njiho-
vim poslovnim enotam, PE 
Ulitki, sodelavcem službe 
za strateški razvoj in vsem 
ostalim, ki so na kakršenko-
li način pripomogli, da so se 
zbrala potrebna sredstva.

Prav tako so k sodelovanju 
povabili še Leo klub Ptuj, 
Rotary klub Ptuj, številne 
ostale posameznike in okoli-
ška podjetja, tudi Ansambel 
Sanjski muzikanti in še bi 
lahko naštevali.

Iskrena hvala vsem, ki ste do-
dali kamenček v mozaiku te 
čudovite in srčne zgodbe in 
Taši omogočili nakup te dra-
ge a nujno potrebne opreme. 

Hvala tudi g. Jankoviču iz 
podjetja Diopta, ki je dekli-
ci podaril skoraj 400 evrov 
vredno baterijo za lupo in 
Taši omogočil, da je lupo že 
od marca testirala in upo-
rabljala v šoli pri pouku. 
Njena učiteljica je povedala, 
da je postala veliko bolj sa-
mozavestna, samostojna in 
uspešna, ker je lažje in hitreje 
sledila pouku.Najlepše skupinske slike so vedno tiste, kjer so prisotni tudi sošolci, prijate-

lji in otroci. Ter seveda vsi mi, ki smo otroku omogočili nov pripomoček.
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Vsa ponosna in srečna je 
skupaj z mobilno učite-

ljico Tanjo Tajnikar pokazala 
kako se je že naučila rokovati 
s prenosno elektronsko lupo 
s kamero in računalnikom. 
Povedala je tudi, da se malo 
boji počitnic, ker ji je v šoli 
tako lepo med sošolci in pri-
jatelji. Ampak sedaj, ko  ima 
svoj računalnik ji ne bo dolg-
čas. Učila se bo slepega tipka-
nja in raziskovala ostale mo-
žnosti, ki jih nudi prenosnik. 
Naslednje šolsko leto se bo 
skupaj z Gregom Hribarjem 
še pridno učila računalni-
štva.  Do takrat pa bo z lupo 
prebrala še kakšno knjigico 
ali se igrala s prijateljicami.

Tia je bistra, živahna in pri-
ljubljena deklica. Na šoli jo 
zelo spodbujajo in pomagajo. 

Prosili so jo, da je učencem 
predstavila slabovidnost, za-
kaj potrebuje pripomočke, ki 
bi olajšali šolanje in podobno. 
Res je pogumna in veliko se je 
naučila saj živi v spodbudnem 
okolju, tako doma kot v šoli.

Tudi mene, donatorko in 
ostale so na šoli sprejeli z vso 
gostoljubnostjo, kjer smo ob 
predaji pri ravnateljici Aniti 
Ambrož, skupaj s pomočnico 
ravnateljice, Tiino učiteljico, 
mamico ter tiflopedagofinjo 
sproščeno klepetali in si iz-
menjali izkušnje. Seveda je 
bila glavna zvezda Tia, ki je 
dobila pripomočke vredne 
skoraj  2.800 evrov.  A vsee-
no je kakšna beseda pripadala 
še ostalim.

Gospa Metka iz podjetja 

TIA jE PONOSNA NA 
lUPO IN RaČunalnik
Tudi Tia Križovnik je 8 letna slabovidna de-
klica. V  začetku junija smo imeli na njeni 
OŠ Muta predajo pripomočkov, ki ji bodo 
pomagali pri učenju in pisanju. 

POMAGALI STE JIM POMAGALI STE JIM

Zdaj mi pa nobena šolska naloga ne bo več delala problemov. Kaj vse 
bom lahko brala in se naučila veliko novega. 

MPT sistemi iz Dobje vasi, 
ki ponavadi konec leta daru-
jejo sredstva za naše otroke 
je povedala, da pozna Tiino 
mamico Tadejo, da sta bili 
sošolki, sedaj pa sta njuni 
deklici sošolki in prijatelji-
ci. Bila je vesela, da smo po-
vabili okoliška podjetja na 
predajo, da lahko na malo 
drugačen in bolj prijeten 
način spoznajo naše delo. 
Tudi v našem imenu hvala 
vsem Vidovim donatorjem, 
ki ste nam pomagali osrečiti 
deklico, prav tako moji pri-
jateljici in dolgoletni dona-
torki Niki Bele iz Kranja in 
zakoncema Zrim iz Mengša.   

Pridružila se nam je tudi Vi-
dova dolgoletna poverjenica 
Ana Krajnc, že kar 25 let je 
z nami. Povedala nam je za-
kaj rada opravlja svoje delo, 
da našim donatorjem lažje 
predstavi naše delo, ker iz-
haja iz svoje osebne izkušnje. 
V njeni družini so bili štirje 
otroci, nekateri s posebnimi 
potrebami. Njena sestra ima 
težave s slabovidnostjo, že v 
drugem razredu je morala v 
Ljubljano v Zavod za slepe 

in slabovidne, da se je lahko 
šolala, učila socialnih veščin, 
orientacije in ostalega. Tako 
za sestrico kot za ostalo dru-
žino je bilo težko, ker je šla 
od doma. Pripomočkov ta-
krat še ni bilo veliko na voljo, 
spomni se diktafona, da se je 
lažje učila.  Z veliko podporo 
domačih in vztrajnostjo se je 
šolala in prišla do poklica fi-
zioterapevtke, ki ga še danes 
z veseljem opravlja. Ana pra-
vi, da ni bilo vedno lahko, a 
starši so jih naučili vztrajnosti 
in močne volje, da marsikaj 
lahko dosežejo v življenju, če 
si ne postavljajo omejitev in 
pridno delajo.

Tii družbo na skupinski fotografiji delamo Vidovci, donatorji, mamica in 
njeni učitelji.
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V Ljubljani bi mu bilo 
nudeno vse, a vseeno 

je družini veliko pomeni-
lo, da je Aleksander lahko 
ostal doma, da se je bila 
šola pripravljena skupaj z 
Centrom Iris spopasti s te-
žavami in fantu omogočiti 
nadaljevanje šolanja v do-
mačem kraju.

Ni bilo lahko, a kljub temu je 
bil Aleksander odličen uče-
nec, ki je nadaljeval šolanje na 
Gimnaziji v Slovenskih Konji-
cah. Pri učenju so mu poma-
gali razni pripomočki, raču-
nalnik, lupa, kamera in ostalo. 

Žal pa sčasoma, kljub skrbni 
uporabi oprema postane do-
trajana in stara. Potreboval je 
nov prenosni računalnik, ki 
so mu ga pred časom kupili 
Lionsi iz Slovenskih Konjic 
mi pa smo pred zaključkom 
šolskega leta poskrbeli za 
novo prenosno elektronsko 
lupo Schweizer eMag 150 
HD vredno 2.900 evrov.

Nekaj sredstev zanjo smo 
prispevali mi, ostalo pa Cen-
ter za socialno delo in Mi-
nistrstvo za delo družino 
in socialne zadev, ki preko 
vrednotnic, slepim in slabo-

AlEKSANDER jE 
DOBIl NOVO 
ElEKTRONSKO lUPO
Aleksandra Kolarja iz Oplotnice poznamo 
že dolgo. Pred leti, ko je bil v nižjih razredih 
osnovne šole, smo mu kupili prenosni raču-
nalnik . Takrat so se mu začele težave z vidom. 
Naenkrat deček ni več dobro videl, sedel je v 
tretji vrsti pa ni videl na tablo, je povedal oče. 
Najbolj so se bali,  da ne bo mogel več obi-
skovati redne osnovne šole in da bo njihov 
takrat 9 letni deček moral v  Ljubljano v  Cen-
ter Iris za slepo in slabovidno mladino.

vidnim omogoča sofinan-
ciranje nekaterih tehničnih 
pripomočkov. Lupa mu je 
pomagala, da se je lažje pri-
pravljal na maturo in se učil. 
Jeseni pa mu bo omogočila 
nadaljevanje študija na Filo-
zofski fakulteti v Mariboru. 

19-letni slabovidni Aleksan-
der bi rad študiral psihologi-
jo in kasneje opravljal poklic 
družinskega terapevta, s kate-
rim bi pomagal drugim v sti-
ski. Poleg tega ima rad živali, 
naravo, ima svoj vrt in zeli-
šča, dela naravne pripravke za 
mami in družino. Predvsem 
pa svojega mlajšega bratca 
spodbuja k učenju in razvija-
nju delovnih navad. Tako kot  
ju učita njegova starša, saj so 
zelo povezana družina.

Veliko nam pomeni, da lah-
ko spremljamo družino in 
otroke tudi v kasnejših letih, 
da vidimo kako napredujejo, 
kaj so postali, kaj vse jim je 
uspelo. Res je, da morajo ve-
liko več časa in truda vložiti 
v učenje kot njihovi vrstniki, 
a se jim splača. Vse to smo se 
lahko prepričali tudi sami na 
predaji lupe Aleksandru. Bila 
je na Gimnaziji v Slovenskih 
Konjicah, kjer je bilo že sko-
raj počitniško vzdušje, pisne 

Kar naenkrat so vse črke postale veliko bolj vidne. Snov lažje berljiva 
in z veliko manj napora bo Aleksander študiral.

mature so bile že za njimi, 
samo  še ustne so ostale in 
pričakovanja na rezultate v 
mesecu juliju. 

Kar nekaj nas je bilo priso-
tnih, ne samo šole, tudi pred-
stavnikov Lionsov iz njihove-
ga konca.  Povedanih je bilo 
veliko prijaznih  in spodbu-
dnih besed. Med drugim, da 
je pomembna vpetost v druž-
bo na vseh področjih. Ale-
ksander pa je poudaril, da je 
bil pri njih res lepo sprejet in 
da si na Gimnaziji zaslužijo 
posebno priznanje za vso po-
moč in podporo.

POMAGALI STE JIM

Ekipa, ki je Aleksandru omogočila nadaljevanje študija. Aleksander s svojo razredničar-
ko.
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Podarili smo ji ga na nje-
ni šoli v Šolskem centru 

v Šentjurju skupaj z mobil-
no učiteljico Tanjo Tajnikar 
in šolsko svetovalko Mihel-
co Romih, ki je pred petimi 
leti prva spoznala in spreje-
la Gabi na šolo. Mislila je, 
da bo Gabi zaradi močne 
slabovidnosti potrebovala 
veliko pomoči in prilagodi-
tev. Na šoli niso vedeli kaj 
pričakovati, pa jih je vse 
zelo presenetila. 

Gabi ni samo pridna učenka 
ampak tudi zelo samostojna 
in sošolci komaj opazijo, da 
je kaj drugačna od njih. Rada 
se druži z njimi in noče iz-
stopati. Le pripomočki so 
tisti, ki jih potrebuje, da ji 

omogočijo samostojno delo 
ter lažje in hitrejše učenje.
 

Ponavadi se nam na predaji 
pridruži tudi učitelj računal-
ništva, da pripravi in prila-
godi računalnik in ostalo kar 
je potrebno. Takrat ga ni bilo, 
zato smo imele malo tehnič-
nih težav, a se je na srečo vse 
izšlo tako kot je treba. Gabi 
je naslednji dan skupaj z uči-
teljico premostila vse težave, 
ki smo jih imele na predaji.

Gabina zahvala
 

»Računalnik mi dobro dela in 
sem si že nastavila vse po mo-
jih potrebah. Zelo rada delam z 
novim računalnikom. Za študij 
sem se vpisala v Izolo na pre-
hransko svetovanje - dietetika, 

gABI SE jE Z NOVIM 
RaČunalnikom
lažje PRIPRAVljAlA 
NA MATURO

Malo pred prvomajskimi prazniki je 19-letna 
Gabi Golob iz Nazarij dobila nov prenosnik 
in Zoom text vredna 2.200  evrov.

če pa tam zaradi omejitve ne 
bom sprejeta pa bom ostala v 
Šentjurju, kjer sem se vpisala v 
smer živilstvo in prehrana.
 

Podarjen računalnik mi po-
meni res veliko, ker se je veli-
ko lažje učiti in delati karkoli 
drugega na novem računalni-
ku s katerim nimam nobenih 
problemov. Ker so računalniki 
in pripomočki vsi tako dragi, 
si jih trenutno s svojo štipen-
dijo težko privoščim. Starša pa 
imata že tako z vsemi ostalimi 
stvarmi veliko stroškov in mi 

ne bi mogla kupiti tako dobre-
ga računalnika. Najprej sem si 
računalnik želela kupiti sama, 
vendar ko mi je moja tiflopeda-
goginja Tanja Tajnikar poveda-
la koliko stane zoom text, in da 
je za zoom text potreben boljši 
računalnik, mi je predlagala, 
da bi vas prosila za pomoč, kot 
sva to storili že pred enim letom 
za elektronsko lupo. Na mojo 
srečo ste se hitro odzvali in mi 
priskočili na pomoč, da lahko 

Gabi je ena od mladih, ki  me vedno presenečajo. S svojimi zastavlje-
nimi cilji in potjo do tja. Kako so vztrajni in za njih ni nič nemogoče.

imam sedaj veliko boljši raču-
nalnik, kot bi si ga sama lah-
ko privoščila. Bilo mi je malce 
neprijetno vas zopet prositi za 
pomoč, ker vem, da imate še 
veliko drugih otrok, ki potre-
bujejo vašo pomoč, zato sem še 
toliko bolj hvaležna, da ste mi 
že drugič lahko pomagali. Vem 
kako je, če si nekaj zares želiš, 
pa si zaradi finančne stiske tega 
ne moreš kupiti in najbolj pri-
jeten in hvaležen občutek je, ko 
veš, da ti nekdo želi pri tem po-
magati in ti izpolniti nekaj kar 

sam ne zmoreš. Lansko leto ste 
me zelo osrečili z elektronsko 
lupo, ki jo uporabljam vsako-
dnevno in si brez nje sploh ne 
morem več predstavljati bra-
nja, sedaj pa še nov računalnik, 
ki mi omogoča, da za učenje 
porabim veliko manj časa kot 
sem ga poprej.  Za vse to vam 
bom še zelo dolgo hvaležna. 
Lep pozdrav, Gabi« 

POMAGALI STE JIM

“ Vem kako je, če si nekaj zares želiš, pa si zara-
di finančne stiske tega ne moreš kupiti in naj-
bolj prijeten in hvaležen občutek je, ko veš, da ti 
nekdo želi pri tem pomagati in ti izpolniti nekaj 
kar sam ne zmoreš.”

Od leve: šolska svetovalka Mihelca Romih, Gabi in Tanja Tajnikar.
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IZJAVE LJUDI, KI SE JIH JE
“Že dolgo, je tega, odkar sem izvedela, da tudi v 
Kranju obstaja možnost z denarnimi prispevki 
pomagati otrokom. Če se prav spominjam, je sprva 
šlo za projekt, imenovan Izpolnimo otroške želje. 
Sedaj sodelujem z Zavodom Vid, ki me obvešča o 
tem, kateri od otrok potrebuje pomoč oz. kdo je 
tisti, ki mu je moj prispevek namenjen. V času o 
katerem govorim, je bilo več takih otrok. Ob koncu 
leta dobim obvestilo o tem, koliko je bilo nakazane-
ga, pa tudi glasilo prejemam. Lahko rečem, da je 
sodelovanje z zavodom zgledno. Lani sem bila tudi 
povabljena v stanovanjsko skupnost v Črnavi, kjer 
živi moj trenutni varovanec. Vabilo sem z veseljem 
sprejela. Spoznala sem  varovanca, pa tudi druge 
otroke in osebje.  Živijo v lepem okolju, kjer se vsi 
trudijo, da delo poteka brez zapletov! “
Botra M. D. otrokom v stanovanjski skupini.

“Dolgoletno sodelovanje s Humanitarnim zavo-
dom VID je za otroke in mladostnike Vzgojnega 
zavoda Kranj neprecenljivega pomena. Večina 
otrok in mladostnikov, ki so vključeni v naše 
stanovanjske skupine, je v svojem življenju iz-
kusilo marsikaj, velikokrat predvsem pomanjkan-
je. Na vseh področjih življenja in posledično so na 
eni strani že zaradi tega odstopali od vrstnikov, po 
drugi strani pa niso imeli možnosti, da bi razvi-
jali svoje potenciale na močnih področjih, ki jih 
imajo. Sredstva, ki jih otroci prejemajo s strani 
Humanitarnega zavoda VID, jim tako omogočajo 
dostop do osnovnih stvari, kot so oblačila in 
obutev, da so lahko urejeni, po drugi strani pa jim 
omogočajo udeležbo na določenih aktivnostih, 
treningih, delavnicah, koncertih idr., kjer ali spoz-
navajo in razvijajo svoje spretnosti in veščine na 
določenem področju, ali pa so deležni določenih 
vsebin, ki vsaj malo bogatijo njihovo življenje. Za 
nekatere je to kratko obdobje tudi edino obdobje 
v življenju, ko jim je nekdo pomagal uresničevati 
skrite želje in omogočiti dostop do dobrin, ki jih 
sicer ima ali v njih uživa večina ostalih otrok. 
Andrej Gregorač, ravnatelj, Vzgojni zavod Kranj”

“Sodelovanje s Humanitarnim zavodom 
Vid je vedno prijetno, nasmejano in polno 
upanja na rešitev marsikatere težave naših 
varovancev. Pripomočki, ki jih otroci in 
mladostniki s posebnimi  potrebami dobijo 
s pomočjo Zavoda Vid jim dvignejo kvalite-
to življenja, narišejo nasmehe na obraze in 
rešijo marsikatero neprespano noč staršem.  
Hvala za tako prijetno sodelovanje. Nataša 
Kepic, delovna terapevka Cirusa Kamnik”

“Naše življenje je polno razočaranj in  grenkih 
spoznanj, trpljenja, ponižanj pa vendar tudi toliko 
dobrih in srečnih trenutkov za katera je vredno živeti 
in imeti upanje. To so trenutki, ko ti nekdo ponudi 
roko, ko si na tleh. In ti trenutki so več vredni kot tisoč 
rok, ko si na vrhu. Hvala vam za roko. Pravijo, da za 
vsakega žari zvezda na nebu, naj žari tudi za vas Mojca 
in vas osrečuje. Mamica od Maxa”

“Zavod VID, zahvaljujemo se vam za 
pomoč, ki jo je bila  naša Tia Križovnik 
deležna s strani čudovitih ljudi, ki so ji 
na njeni poti šolanja pomagali, jo učili, 
spodbujali ter s pomočjo pridobljenih 
pripomočkov omogočili boljšo kvaliteto 
življenja. Posebno zahvalo izrekam  
gospe Mojci Oštir Pajestki, katero je Tia 
imela priložnost tudi spoznati in ki je Tii 
s pomočjo donatorjev omogočila prido-
bitev dveh pomembnih pripomočkov, 
elektronske lupe in prenosni računalnik. 
Hvala iz srca.”  Tiina mamica.

“Pred nekaj leti sem v “Nedeljcu” prebrala, da 
zavod VID potrebuje prostovoljce. Predstavljala 
sem si, da gre za pomoč bolnim in starejšim. Ko 
sem se oglasila na zavodu VID sem izvedela, da 
pomoč potrebujejo otroci s posebnimi potre-
bami. Največkrat rabijo invalidske pripomočke. 
Priključila sem se poverjenikom, ki na terenu zbi-
ramo donacije od občanov. 

Vesela sem bila, da lahko pomagam otrokom, ki 
težko čakajo na voziček, računalnik itd. Sčasoma 
sem opazila še druge pozitivne učinke. Ko obisku-
jem občane se gibljem, kar je veliko boljše kot bi 
doma gledala nadaljevanke. Ob pogovorih z ljudmi 
izvem marsikaj novega, hkrati pa pozabim na svoje 
skrbi in težave. Videla sem veliko vasi, ki jih sicer 
ne bi obiskala. Pozorna sem tudi na oznake, kdo 
od znanih Slovencev se je rodil v vasi. Želim si, da 
bi še nekaj časa lahko sodelovala pri tej dobrodelni 
dejavnosti.” je zapisala naša upokojenka Francka 
Vršnik iz Kranja.
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IZJAVE LJUDI, KI SE JIH JE DOTAKNILO NAŠE DELO

HVALA, 
beseda mala,

a velika,
da gore 

premika,
ruši bregove,

 zida mostove,
 sezuva nadutost,
rojeva hvaležnost,
klesti prevzetnost,

gradi prijaznost.
Premalokrat izrečena,

premnogokrat pozabljena,
namerno zamolčana,

preprosta, velika beseda mala 
-

HVALA.                 

(Ida Semenič)

ZAHVAlE OTROK IZ STANOVANjSKIH SKUPIN
Prav vsaka družina in njihov otrok s posebnimi potrebami  je drugačen, vsaka zgodba, ki jo delijo z nami je 
enkratna in in posebna. Več kot  3.000 vas je bilo. Hvaležna sem jim, prav tako njihovim učiteljem, zdravnikom 
in ostalim, ki nam s svojo strokovnostjo in prizadevnostjo omogočijo, da je naša pomoč optimalna in za otroka 
učinkovita. Hvaležna sem tudi našim donatorjem, prostovoljcem in sodelavcem, da lahko skupaj ustvarjamo 
številne zgodbe s katerimi rišemo nasmehe na obraze otrok in iskrice v očeh. Ustvarjamo jim lepši in boljši svet.
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SADOVI NAŠEGA
DOLGOLETNEGA DELA

SLIKE POVEDO VEČ

Če prilagodimo stara vedenja o tem, da 
če hočemo imeti dobro letino moramo 
dobro sejati in jo prilagodimo na odno-
se med ljudmi in svojo osebno rast ter 
napredek ugotovimo, da za oboje velja 

ŽE OD

1 9 9 4

25
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KOT 1000 BESED

NAj gOVORIjO SlIKE 

popolnoma enako. Predstavljamo vam le 
nekaj slik iz našega bogatega arhiva izro-
čitev. Za vsako sliko stojijo  potreba, želja 
po lepšem življenju, veliko dela in števil-
ni prevoženi kilometri širom Slovenije, 
nešteti telefonski pogovori, usklajevanje 
z zdravniki in terapevti, ter obiski naših 
poverjenikov v podjetjih in na domovih, 
da smo vse akcije pomoči speljali. Šte-
vilni posamezniki in podjetja so poseja-

la dobra semena. Semena, ki so vzklila 
v dobra dejanja in otrokom omogoči-
la lepši svet in življenje, ter jim olajšala 
marsikatero težavo.  Da te slike govorijo 
uspešne zgodbe stojijo za njimi namesto 
obljub konkretna dejanja naših donator-
jev - podjetij in posameznikov in

25 let
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njimi sta denimo zakonca, ki 
denar za Iskrico nakažeta vsak 
mesec, poleg tega sta samo za 
družino Živič iz okolice Ormo-
ža, ki jo je Iskrica rešila pred 
grozečo deložacijo, namenila 
kar pet tisoč evrov. Denar je na 
račun Pomoč otrokom prispe-
vala tudi vodja sodnih izterjav 
v podjetju, ki je moralo od te 
družine izterjati bančni dolg. 
Za nameček je na našo pro-
šnjo pri banki upnici dosegla 
precejšen odpis dolga. »Všeč 
mi je, kako pregledno deluje Is-
krica,« nam je utemeljila svojo 
odločitev. 

Ko smo v Nedeljcu predsta-
vili žalostno zgodbo družine 
Živič, ki je zaradi mamine bo-
lezni živela v hudem pomanj-
kanju in paničnem strahu, da 
bo izgubila streho nad glavo, 
je to sprožilo pravi cunami 
dobrodelnosti. Objavili smo 
več člankov o njej in zahvalju-
joč temu uspeli v poldrugem 
mesecu zbrati več kot 14.500 
evrov, da smo ji poplačali ban-
čni dolg. Dobri ljudje iz vse 
Slovenije so družinici spon-
tano pomagali tudi z oblačili, 
hrano, materialom, s toplimi 
besedami … Pomagala so tudi 
nekatera podjetja, vendar ne 
na lastno pobudo, ampak šele 
na podlagi naše prošnje. Tako 
je tudi v vseh drugih Iskriči-
nih zgodbah. Gospodarske 
družbe je pač treba spodbujati 
k dobrodelnosti.  

Tovrstne spodbude pa ne po-
trebuje podjetnik iz Mengša, 
ki za revne Iskričine otroke 
vsako leto prispeva tisoč evrov, 
vendar ne želi biti poimen-
sko izpostavljen. Po 30 evrov 
vsak mesec na Iskričin račun 

PREDSTAVLJAMO VAM                        

ljudje hoČejo Ve-
DETI, KAM gRE  NjI-
HOV DENAR 

Nedavno je Humanitarni 
zavod Vid slabovidno 

gimnazijko Emo Bojnec iz 
Bakovcev v Prekmurju raz-
veselil s prenosnim računal-
nikom in brajevo vrstico. 
Pri Nedeljskem dnevniku 
smo ponosni in veseli, ker so 
denar zanju v sklopu dobro-
delne dejavnosti, znane pod 
imenom Iskrica, prispevali 
tudi naši plemeniti bral-
ci in bralke. Ti vsak mesec 
pridno polnijo Iskričin do-
brodelni račun, da so naše 
finance vzorno urejene, pa 
skrbijo prav vidovci, ki prek 
svoje fundacije Izpolnimo 
otroške želje izplačujejo 
pomoč revnim družinam, 
ki jih predstavimo v Iskri-
ci, pripravljajo poročila za 
javno objavo o tem, koliko 
denarja je kdo nakazal in za 

nim in žalostnim otrokom ter 
njihovim družinam. 

Ko dobimo prošnjo za pomoč, 
se pri pristojnem centru za so-
cialno delo, pri humanitarnih 
organizacijah, na šolah, obči-
nah ... pozanimamo, ali gre v 
resnici za socialno ogroženost 
in za družino, potrebno po-
moči. Potem te družine obi-
ščemo, o njih pišemo in tudi 
prek fotografij predstavimo 
njihovo stisko. Po objavi v ru-
briki Iskrica družini, ki je v sti-
ski,  finančno ali kako drugače 
pomagamo. Pri tem ostajamo 
na poti, ki jo je pred četrt 
stoletja začrtala naša srčna 
novinarka Nada Mavrič, ko 
je poudarila: »Iskrica je na-
menjena temu, da ljudem po-
kaže pot iz revščine. Družini 
priskrbimo opremo, največ-
krat za kopalnico ali otroško 
sobo. Delujemo tako, da ji 
poskušamo dati zagon, da se 
sama postavi na noge.«

Najraje pomagajo upo-
kojenci 
Iskričino blagajno, imenova-
no Pomoč otrokom, bralke in 
bralci pridno polnijo. Nekateri 
to počno vsak mesec, že tride-
set let. Med njimi prevladujejo 
upokojenci, ki imajo komaj do-
volj zase, a kljub temu nesebič-
no pomagajo tistim, ki živijo še 
težje od njih. Večini je všeč to, 
da vsak mesec poimensko na-
vedemo, kdo je prispeval koli-
ko denarja, nekateri darovalci 
pa želijo ostati anonimni. Med 

kaj smo ga porabili, sesta-
vljajo donatorske pogodbe, 
nam pomagajo pri zbiranju 
oblačil, obutve, plenic ... za 
revne otroke. Skratka, so-
delovanje Vida in Iskrice, ki 
je pred približno dvema de-
setletjema nastalo povsem 
spontano, je zgledno. 

Iskričin oče je bil 
mornar 
Povsem spontano je bilo tudi 
rojstvo Iskrice. Začelo se je 
pred dobrimi tremi desetletji,  
ko je mornar, ki je delal na tuji 
ladji, v uredništvo Nedeljskega 
dnevnika prinesel precejšno 
vsoto denarja, da bi z njim po-
magali revnim otrokom. Ko je 
v Nedeljcu prebral, kako smo 
ga porabili, je bil še nekajkrat 
darovalec. Postal je oče Iskrice 
Nedeljskega dnevnika oziro-
ma Iskrice v žalostnih očeh, 
kot se je v začetku imenovala 
ta dobrodelna dejavnost, s ka-
tero pomagamo bolnim, rev-

ISKRICA NEDEljSKEgA DNEVNIKA

Iskrico Nedeljskega dnevnika smo pred dolgimi leti že predstavili v na-
ših Dobrih novicah. Povedano preprosto, smo se ujeli v podobnem raz-
mišljanju do dobrodelnosti, v odnosu do tistih, ki prejemajo in tistih, ki 
lahko pomagajo. In še danes sledimo istim vrednotam, ki bi jih z enim 
stavkom lahko opredelili kot: »da je edina prava pomoč in namen 
pomoči tisti, ki pomoči potrebnemu omogoči, da se lahko sam po-
stavi na svoje noge. da postane bolj samostojen in da lahko začne 
skrbeti sam zase, za svojo družino, otroke...« 
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nakaže tudi domžalski podje-
tnik Janez Orehek. »Marsikdo, 
ne glede na to, koliko zasluži, 
bi lahko dal za revne, pa tega 
ne stori. Poznam mnoge ljudi, 
z mnogimi tudi delam, zato 
vem, da se vsi ne morejo ena-
ko dobro znajti v življenju. Za 
to je potrebna tudi sreča, poleg 
tega mora biti človek ob pra-
vem času na pravem mestu, to 
pa ni dano vsem, zato takim 
ljudem skušam pomagati,« je 
svoj čut za sočloveka predsta-
vil Janez Orehek. Sam denar-
ja za Iskrico nikoli ne nakaže 
za konkretno družino. Izbi-
ro, komu ga bomo namenili, 
prepušča nam, ker, kot pravi, 
najbolje vemo, kdo ga potre-
buje«. Bistveno se mu zdi to, 
da sproti poročamo, kdo je dal 
denar in komu smo pomagali, 
ter da čez čas preverimo, ali se 
je uspel izviti iz stiske ali ne.

Revščine se vsak 
sramuje 
To, da naši darovalci in daro-
valke sproti izvedo, komu smo 
pomagali, je v bistvu najtežji 
del naše dobrodelnosti, saj po-
meni, da moramo družino, ki 
ji želimo pomagati, javno iz-
postaviti, revščine pa se vsak, 
ki se spopada z njo, razumljivo 
sramuje. Tudi omenjena druži-
na Živič je dolgo oklevala, pre-
den se je odločila, da bo svojo 
kruto zgodbo delila z bralkami 
in bralci Nedeljskega dnevnika. 
Toda po izjemnem odzivu, ki 

ga je izzvala objava, svoje odlo-
čitve nikakor ne obžalujejo, saj 
jim je pomoč, ki je prihajala iz 
vse Slovenije, življenje korenito 
spremenila. Tudi njihova skro-
mna hiška, ki je ob našem pr-
vem obisku kazala zelo klavrno 
podobo, je danes kot nova. 

Zaupanje v humanitarno de-
javnost je zaradi 
nekaterih nega-
tivnih zgodb, ki 
so jih v prete-
klosti spisali pri 
Rdečem križu, 
Unicefu in še kje, 
še vedno omaja-
no. Donatorji se 
hočejo prepriča-
ti, v čigave roke 
gre njihov denar, 
zato v Nedelj-
skem  dnevniku 
vedno napišemo, 
od kod je druži-
na, ki ji želimo 
pomagati, objavi-
mo tudi njeno te-
lefonsko številko. 
Če tega ne bi po-
čeli, bi bila Živi-
čeva hiška še da-
nes brez izolacije 
in še marsičesa 
drugega. Ko smo 
jih predstavili v Nedeljskem  
dnevniku, je namreč eden od 
bralcev iz Ljubljane na centru za 
socialno delo najprej preveril, 
ali naša zgodba  »stoji« in ali ta 
družina res potrebuje pomoč. 
Šele ko je dobil potrditev, je pr-

PREDSTAVLJAMO VAM                        
tljažnik svojega avtomobila do 
vrha napolnil s hrano, jo odpe-
ljal Živičevim in jih za nameček 
razveselil še z nakupom izo-
lacije, za katero je odštel 1700 
evrov. Če bi to družino  predsta-
vili pod izmišljenim imenom in 
brez ključnih podatkov o njej, te 
in še marsikatere druge pomoči 
ne bi dobila. 
 

Nestrpnost je še vedno 
naša sopotnica
Iskričine družine je strah tudi 
zavisti sosedov, znancev …, 

zato je še toliko pomembnejše 
sodelovanje Iskrice s centri za 
socialno delo, da skupaj izbe-
remo družino, ki pomoč res 
krvavo potrebuje. Nedavna 
reorganizacija centrov za soci-
alno delo je njihove zaposlene 
sicer še bolj zaprla v pisarne,  a 
nekateri kljub temu še vedno 
vzorno skrbijo za socialno 
ogrožene družine. Sama imam 
zelo dobre izkušnje predvsem 
s socialnimi delavci v Ormo-
žu, Ajdovščini, Šmarju pri 
Jelšah in na Ravnah na Koro-
škem. Nedavno sem vseh šest-
najst centrov za socialno delo 

pisno zaprosila za sodelovanje 
pri pomoči otrokom iz revnih 
družin. Enajst jih na prošnjo 
ni niti odgovorilo. Srčno si že-
lim, da je to znak, da revnih in 
bolnih otrok pri njih ni. 

V šestih mesecih, odkar vo-
dim Iskrico, smo predstavili 
tudi romsko družino, ki si je 
pred dobrim letom kupila sta-
rejšo hiško v eni od posavskih 
vasic. Najbližja soseda, ki se 
je sprva bala njihovega priho-
da, nas je prosila, če jim lahko 
pomagamo. Pohvalila jih je, 

da so dobrodušni, ustrežljivi, 
prijazni, pridni, urejeni, soci-
alizirani in vedno pripravljeni 
pomagati. Poudarila je tudi, da 
imajo sina s hudo  možgansko 
okvaro, za katerega starši zelo 
lepo skrbijo. In kakšen je bil 
odziv sokrajanov? »Kako si 
mogla v časopisu pohvaliti ci-
gane!?« jih je slišala. 

Nestrpnost je še vedno naša 
sopotnica. Žal. 

Tatjana Pihlar, Nedeljski dnev-
nik 
Fotografije: Jaka Gasar

Ema Bojnec iz Bakovcev, ki bo jeseni začela obiskovati drugi letnik Gimnazija Fran-
ca Miklošiča v Ljutomeru, nima globinskega vida, motita jo svetloba in bleščanje, 
slika se ji ves čas maje, na enem očesu ima le še  triodstotni vid in na drugem do de-
setodstotnega. Posledično jo bolijo oči, ima hude glavobole, je nemirna … Da bi lažje 
spremljala pouk in se učila, ji je Zavod  Vid tudi v sodelovanju z Iskrico Nedeljskega 
dnevnika priskrbel prenosni računalnik, brajevo vrstico in drugo potrebno opremo. 
Njena sreča ob prevzemu darila v prostorih Centra IRIS (Center za izobraževanje, 
rehabilitacijo, inkluzijo in svetovanje za slepe in slabovidne Ljubljana), kjer Emi iz-
datno pomagajo lajšati težave zaradi slabega vida, je bila neizmerna. Ta skupna 
dobrodelna akcija Zavoda Vid in Iskrice tudi kaže, kako močan vpliv imajo mediji 
na dobrodelnost. Po objavi prispevka  o Emi v Nedeljskem dnevniku so namreč de-
nar zanjo (okoli 1500 evrov) zbrali tudi krajani in farani Bakovcev  ter zaposleni na 
bakovski osnovni šoli.  

»Za to, da nekomu pomagamo, 
ne potrebujemo le denarja. Vča-
sih zadostuje že, če na cesti koga 
pozdravimo in se mu nasmehne-
mo ali da znamo prisluhniti so-
človeku. A nekateri nočejo videti 
stiske drugih, nočejo se soočiti z 
njo,« je v pogovoru za Nedeljski 
dnevnik poudarila Mojca Oštir 
Pajestka, direktorica Humani-
tarnega zavoda Vid.
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ČAgA jE V RUSIjI URADNO ZDRA-
VIlO ZA ZDRAVljENjE RAKA
Tokrat vam predstavljamo informacije o izjemni gobi, ki raste 
na brezah in ima izjemne zdravilne učinke ter se pri procesih 
zdravljenja uporablja že najmanj 5600 let. O tej gobi, ki je v 
bistvu brezov rak je bilo narejenih izredno veliko raziskav, ki 
potrjujejo njene zdravilne učinke na telo in s tem njeno izje-
mnost pri krepitvi telesa, da se spopade tudi z najhujšo bole-
znijo. Seveda ta zapis ne pomeni, da naj ljudje vsa dognanja in 
izsledke uradne medicine in farmacije prenehajo uporabljati. 
Menimo pa, da sodelovanje obeh medicin ustvarja za bolnika 
boljše možnosti. 

gOBA, KI ZDRA-
VI RAKA

Čaga je postala prava sen-
zacija zahvaljujoč ruske-

mu nobelovemu nagrajencu 
Aleksandru Solženicinu, ki 
je v svoji knjigi Rakov odde-
lek opisal svojo ozdravitev s 
pomočjo te gobe.

V bistvu je to, kar imenujemo 
čaga parazitska goba ki uni-
čuje brezo kot rakava tvorba 
a v istem času pomaga lju-
dem ravno pri borbi z rakom. 
Znanstveniki so v številnih 
študijah dokazali, da čaga s 
svojimi aktivnimi sestavinami 
učinkovito spopadajo z mno-
gimi boleznimi in da podalj-
šujejo človekovo življenje. 

Koncem šestdesetih let prej-
šnjega stoletja se je v Sovjetski 
zvezi pojavila knjiga, ki je niso 
prodajali v nobeni knjigarni. 
Med ljudmi je krožila v prepi-
sih in se brala v tajnosti, ker 
je bila prepovedana s strani 
komunistične oblasti. Naslov 
knjige je bil »Rakov odde-
lek« in je bila navdahnjena z 

D r.  SE RG E Y   VA L E RY E V I -
C H  KOR E PA N OV 
zdravnik, onkolog, ginekolog in 
fitoterapevt, ki pri svojem delu in 
zdravljenju pacientov kombinira 
obe veji medicine. Pripravke nje-
govega inštituta Alfit in sibirsko 
fitomedicino bomo zaradi izje-
mnosti ter potrjenih učinkov de-
lovanja na telo uvrstili v Zavodu 
VID v naš program pridobivanja 
sredstev za pomoč otrokom s po-
sebnimi potrebami.

resničnimi dogodki. 
Osebnost glavnega 
junaka knjige je bil 
sam avtor Aleksan-
der Solženicin, di-
sident, ki je prebil 
devet let v sibirskem 
gulagu. V ujetništvu 
je Solženicin težko 
zbolel in zdravniki 
so mu diagnostici-
rali rak na želodcu 
v tretjem in četrtem 
stadiju. Pisatelja so operirali in 
bil po kratkem zdravljenju od-
puščen iz bolnice. Kmalu se je 
njegovo stanje zelo poslabšalo 
in se je začel zdraviti na Od-
delku za zdravljenje raka na 
medicinskem institutu v Ta-
škentu. Tam je prejel terapijo 
obsevanja, a Solženicin je po-
leg tega sebi vsak dan pripra-
vljal čaj iz čage.  O tej čudežni 
gobi, ki raste na brezah je pi-
sec izvedel od drugih pacien-
tov. Povedali so mu o ruskem 
zdravniku Sergeju Masleni-

kovu, ki je zdravilne lastnosti 
čage proučeval dolga leta.

Doktor Maselnikov je živel v 
majhnem mestu Aleksandro-
vu blizu Moskve. Dolga leta 
je zdravil lokalne prebival-
ce in pri tem opazil, da nih-
če od njegovih pacientov ni 
imel rak. Začel je raziskovati 
navade meščanov in pri tem 
odkril, da zaradi pomanjkanja 
denarja in varčevanja za pitje 
ne kupujejo pravega ruskega 
čaja, kot je bilo tedaj v navadi. 

Mesto Aleksandrov v času življenja doktorja Maslenikova

Leta 1956 je ministrstvo 
za zdravje ZSSR odobrilo 

širjenje pripravka na osnovi 
čage kot zdravila proti raku 
in terapevtskega zdravila. To 
je bil prvi farmacevtski pri-
pravek, ki je temeljil na čagi, 
ki se v Rusiji pogosto upora-
blja in ga uporablja prebival-
stvo za zdravljenje različnih 
bolezni. Vendar tega cilja ni 
bilo mogoče preprosto dose-
či: proizvodnji so dejansko 
sledila desetletja raziskav, eks-
perimentov, in vitro in in vivo 
študij, ki so jih izvedle različne 
skupine znanstvenikov naj-
pomembnejših medicinskih 
raziskovalnih centrov v me-
stu Leningrad. Toda zakaj se 
je zdravstvena politika ZSSR 
v 50-tih letih zanimala za to 
gobo do te mere, da se je od-
ločila vložiti ogromne vire, 
da bi jo preučila in jo konč-
no uporabila v farmacevtski 
obliki? Da bi to razumeli, je 
potrebno narediti korak nazaj 
v preteklost in opisati zgod-
bo skromnega podeželskega 
zdravnika, ki je delal v mestu 
Aleksandrov v osrednji Rusiji. 
To je bil dr. Sergej Nikitovič 
Maslenikov, okrajni zdrav-
nik v stalnih stikih s kmeti 
in gozdarji (navajen reševati 
probleme črevesnih okužb, 
gastritisa in drugih težav z 
dajanjem čaginih pripravkov, 
kot jih je priporočalo ljudsko 

zdravilstvo). Odločil se je, da 
bo raziskal lastnosti čage po 
desetletju neutrudnega raz-
iskovanja in senzacionalnih 
rezultatih pri pacientih. Vse to 
pa je na koncu spodbudilo ra-
dovednost ministrstva ZSSR.
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Ampak, da si delajo napitek 
iz čage. Kot parazitska goba 
iz breze izsesa njene hranilne 
snovi in prav zaradi tega po-
stane pravo »skladišče« za vi-
tamine, minerale in zdravilne 
sestavine.

Zdravilne lastnosti brezove 
gobe - čage so Rusi poznali 
že v srednjem veku. V roko-

pisih iz 11. stoletja je bila opi-
sana zgodba kneza Vladimirja 
Monomaha, ki si je pozdravil 
tumor s pomočjo čage. Potem 
pa je utonila v pozabo vse 
do 20 stoletja, ko je doktor 
Maslenikov začel raziskovati 
zdravilne lastnosti. Eksperi-
mentiral je s čaji in tinktura-
mi, dokler ni iznašel najbolj 
učinkovitega recepta. 

Mesto Aleksandrov je postalo  
»sveto« mesto za onkološke 
paciente. Doktor Maslenikov 
je sprejemal paciente iz ce-
lotne Sovjetske zveze. Ljudje 
so živeli v šotorih in čakali v 

vrstah dneve in dneve - samo, 
da bi prišli do čudežnega 
zdravila. Veliko pacientov je 
ozdravelo o čemer priča velik 
zdravnikov arhiv. Eden od teh 
pacientov je bil tudi Solženi-
cin, ki je Maslenikovu napisal 
pismo in od njega dobil čago 
in recept zdravilnega čaja.

Raziskave ruskih znanstveni-
kov so pokazale, da ima čaga 
zelo močno imunomodulira-
joče delovanje. Vsebuje veliko 
količino močnega antioksi-
danta superoksid-dismutaze, 
ki ščiti organizem pred pro-
stimi radikali in podaljšuje 

življenjsko dobo 
ljudi. Dokazali 
so, da čaga deluje 
protivnetno, anti-
virusno in proti- glivično. Obenem pa stimu-

lira peristaltiko in izboljšuje 
delovanje prebavnega trakta. 
Čaga ravno tako učinkovito  
pomaga pri kožnih obolenjih, 
zmanjšuje bolečine v miši-
cah, izboljšuje spanec in blaži 
simptome depresije.  

fitomedicina                                       

dr. Sergej Nikitovič Maslenikov
Certifikat, s katerim je država 
ZSSR potrdila dr. Maslenikovu   
avtorstvo za čagin pripravek, ki 
ga je uporabljal pri zdravljenju

Nobelov nagra-
jenec Aleksander 
Solženicin, ki je 
izkušnjo zdravlje-
nja s čago opisal 
v knjigi Rakov od-
delek.

Sibirska čaga zdravi raka posredno in neposredno!

V Sibiriji raste v ekstrem-
nih razmerah izjemna 

vrsta gobe- sibirska čaga. 
Sibirska čaga (Inonotus 
obliquus) je pravzaprav par-
azitna goba. Na brezi, bukvi 
ali jelši čaga zori tri do pet let 
in zraste v črno, do 10 kg težko 
gmoto, ki izsesava drevesne 
sokove. Odstranitev čage z 
drevesa le-tega ne pozdravi, 
ker zraste nova in drevo izčrpa 
do odmrtja. V Sibiriji je znanih 
150 zdravilnih gob, vendar 
čaga velja za najmočnejšo in 
najučinkovitejšo. Le čaga z 
breze, ki zori pri ekstremno 
nizkih temperaturah, pa vs-
ebuje betulinsko kislino in 
vrhunske zdravilne lastnosti. 
Raziskave so dokazale, da 
imajo gojene čage odsotnost 
nekaterih sestavin oziroma jih 
imajo v manjši koncentraciji, 
kot so jih odkrili in potrdili pri 
divji čagi, dozoreni v naravnem 

okolju. Ena mnogih prednos-
ti čage je, da njeno uživanje 
nima škodljivih posledic, saj 
zgolj spodbuja telo, da se samo 
pozdravi in je pri tem idealno 
dopolnilo za vsakogar.

Terapija proti raku - zmanjša 
stranske učinke kemotera-
pije in ostalih agresivnih 
zdravljenj

Čaga se je izkazala za zelo 
učinkovito v podpiranju 
standardnih zdravljenj raka, 
kot je kemoterapija in ob-
sevanje. Lahko kompenzira 
uničujoče posledice teh zdrav-
ljenj na imunski sistem (stran-
ski učinki kot so: nespečnost, 
slabost, zmanjšan apetit...- ti 
pogosto ogrožajo imunski sis-
tem obolelega). Čaga pomaga 
pri preprečevanju metastaze 
(rakave celice, ki potujejo po 
krvnem obtoku morajo biti 
nevtralizirane preden lahko 

prizadanejo še drug del tel-
esa). Čaga bistveno pripomore 
h kakovosti življenja med in 
po zdravljenju.

Raziskovalci trdijo, da bi naj 
imela sama čaga sposobnos-
ti zdravljenja raka, sploh v 
začetnih fazah raka. Betulinska 
kislina in nekateri od prisotnih 
fitosterolov so pokazali sposob-
nost direktnega uničenja 
rakavih celic. Kako natačno 
pa to poteka pa je predmet 
večih teorij. Torej, čaga ima 
oboje- indirektne (tako, da 
spodbuja imunski sistem, da 
se bori z rakavimi celicami) 
in potencialne direktne (tako, 
da povzroča apoptozo- je eden 
od tipov programirane celične 
smrti. Znana je tudi kot celična 
smrt tipa I ali fiziološka celična 
smrt.) sposobnosti zdravljenja 
raka. Antitumorsko aktivnost 

je bila najdena le v izvlečkih 
pripravljenih z dolgotrajnim 
segrevanjem ali vrenjem, in-
fuzije pripravljene s strganjem 
surovega materiala pa niso bile 
aktivne proti testiranim tu-
morjem.

Antioksidantne, revitalizaci-
jske in pomlajevaljne lastnosti

Zelo kvaliteten ekstrakt 
mora vsebovati sklerotij 
(črna notranja plast) čage. 
To je zelo pomembno, saj 
ima sklerotij visoko vsebnost 
specifičnega fungi-melanina, 
ki daje kvalitetnim ekstraktom 
visok level antioksidantov, 
zaradi katerih velja čaga tudi 
za izjemno pomagalo proti 
staranju oziroma za pomlaje-
vanje. Raziskave so pokazale 
regeneracijo DNK revitali-
zacijske lastnosti. Celotno telo 
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1. V ljudskem zdravilstvu se uporablja 
že 5600 let pred našim štetjem, šele 
zdaj preseneča vse sodobne znanstve-
nike!
2. Sibirska čaga zavzema prvo mesto 
na lestvici ORAC, ki klasificira rastli-

ne in gobe po antioksidativni vrednosti. Torej je najmočnejša 
antioksidativna stvar na svetu!
3. Tisto, kar sicer imenujemo »čudežno delovanje« čage, je prav-
zaprav njena sposobnost, da izzove apoptozo rakave celice. Se 
pravi, rakavo celico uniči, zdravo pa podpre! Zakaj? Zaradi be-
tulinske kisline!
4. V Rusiji je uradno zdravilo proti raku, pri nas pa podpora pri 
zdravljenju!
Čaga nadomešča pogosto neuspešno in drago kemoterapijo, 
ampak predvsem zato, ker deluje kot močna zaščita pred obole-
vanjem za rakom, obenem pa odpravlja škodljive učinke kemo-
terapije in obsevanja.
5. Od 16. stoletja dalje je znana uporabe čage v evropski fitome-
dicini pri zdravljenju raka, gastritisa, luskavice, kožnih bolezni, 
bolezni sklepov, sladkorne bolezni in tuberkuloze.
6. V zadnjih 40 letih je bilo izvedenih več kot 1600 znanstvenih 
raziskav, ki so potrdile izjemno delovanje čage in jo v nekaterih 
državah uvrstile tudi med naravna zdravila proti raku.
7. Znanstvene študije na Finskem in v Rusiji so potrdile učinko-
vanje čage na rak dojke, maternice, prostate, jeter in želodca, pa 
tudi na hipertenzijo in sladkorno bolezen.
8. Izjemno tudi za sladkorne bolnike. Znano je, da se že po dobri 
uri po zaužitju čage raven sladkorja v krvi zniža od 20 do 30%.
9. Svetovno priznani raziskovalec in poznavalec rastlin David 
Winston trdi, da je čaga najmočnejše zdravilo proti raku, ker 
krepi imunski sistem, deluje protivnetno, protitumorsko, popra-
vlja napake v DNK in ima tudi anti mutageno delovanje.
10. Zadnje znanstvene študije so dokazale, da čaga poveča ak-
tivnost celic ubijalk kar za 300%, krepi imunski sistem, zavira 
rast bakterij in virusov oz. deluje protivnetno...
11.Najbolj cenjena je sibirska čaga, ki raste na področju Gor-
njega Altaja v težkih življenjskih pogojih in ima kot potrjujejo 
primerjalne klinične študije kar 12-krat močnejši terapevtski 
učinek kot čaga iz nižinskih področij.

Čaj iz altajske sibirske čage uživamo po eno čajno žličko na dan 
(5ml). Kuro je priporočljivo narediti tudi tistim, ki so izjemno 
preobremenjeni ali slabo spijo (izjemno bogata je z melatoni-
nom), še posebej pa pri ljudeh, ki so se v preteklosti že soočali s 
kakšnimi težjimi diagnozami in tako telo podprejo za ohranja-
nje zdravih celic!

ima korist od te izjemne gobe: 
poleg zdravih notranjih or-
ganov bo tudi koža kar žarela!
Katera sibirska čaga je tista, 
ki je v Rusiji znana kot urad-
no zdravilo proti raku?

Jasno je že, da čaga zavzema 
prvo mesto na lestvici ORAC, 
ki klasificira rastline in gobe po 
antioksidativni vrednosti. Po-
goji, ki jih mora sibirska čaga 
izpolnjevati, da bi imela tako 
izjemen učinek, pa so sledeči:
1. Najbolj cenjena je sibirska 
čaga, ki  raste na področju 
Gornjega Altaja v težkih 
življenjskih pogojih in ima 
kot potrjujejo primerjalne 
klinične študije kar 12-krat 
močnejši terapevtski učinek 
kot čaga iz nižinskih področij. 
2. Prava sibirska čaga  mora 
imeti ustrezen certifikat, ki 
dokazuje njen izvor in kakovost.
3. Največji terapevtski učinek 

ima čaga, ki je stara več kot 
9 let in ki raste na brezah v 
južnem delu Sibirije oz. na Al-
taju na nadmorski višini 1500 
m, kjer pozimi temperature 
padejo pod  50 stopinj.
4. Kateri del čage se upora-
blja? Največ betulinske kisline, 
ki je bistvena pri zdravljenju 
je v črnem sloju, ki pa je ne-
primerljivo dražji. Vsi namreč 
uporabljajo notranji del čage, 
zato je črna sibirska čaga iz Al-
taja, ki jo bomo v Zavodu VID 
uvrstili v svoj prodajni pro-
gram edina na svetu, ki upora-
blja samo zunanji del! 
 

Črna sibirska čaga iz Altaja je 
edina na svetu, ki ima ustrezen 
certifikat in izhaja iz črnega 
dela čage, za kar gre izjemna 
zahvala Mariji Ani Kolman, 
izjemni poznavalki sibirske 
fitomedicine, ki vse več časa 
preživlja v Sibiriji.

11 DEjSTEV O AlTAj-
Ski SibirSki ČaGi, ki 
rešuje žiVljenja

Izdelki ruske sibirske fitomedicine, ki 
jih bomo v Zavodu VID uvrstili v pro-
dajni program  zaradi njihove učin-
kovitosti pri podpori telesu v procesih 
samozdravljenja in drugih procesih, ki 
vplivajo na dobro počutje.

Sibirska čaga. Za čagin čaj se uporablja samo zunanji črni del gobe, ki 
je debel  približno 2 milimetra. Ta del ustvari najmočnejši pripravek.
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HOTELSKA OPREMA
PISARNIŠKA OPREMA
OPREMA ZA PLOVILA

35-letna tradicija izdelave 
visokokakovostnega pohištva in pohištvene opreme.





*

*





ZA UVELJAVITEV POPUSTA  IZREŽITE KUPON



V SKRBI ZA  
VAŠE ZDRAVJE,  
VITALNOST IN  

DOBRO POČUTJE. 

Veleprodaja medicinskih pripomočkov,  
kozmetike in prehranskih dopolnil.



TRGOCEV,  d.o.o. ,  Obrtna cona Logatec  25,  1370 Logatec
Tel . :01-7542-485 ,  e-mai l : info@trgocev.com ,  www.trgocev.com

VSE ZA KOPALNICO NA ENEM MESTU
VAŠA KOPALNICA NAŠ PONOS - NAŠA KOPALNICA VAŠ PONOS

več na WWW.TRGOCEV.COM

CELOSTNA KRIO TERAPIJA
DO ZDRAVJA IN DOBREGA POČUTJA NA - 150°C

N:      Tržaška cesta 65, 2000 Maribor T:      041 308 670         

Preberi več na
medeya-regeneracija.si
Poišči nas tudi na facebooku 
in instagramu!

medeYa

- 150°C

ASFALTERSTVO BRUS D.O.O. 
GRADBENA MEHANIZACIJA IN NIZKE GRADNJE

CESTA K TAMU 24 A,  MARIBOR

041 638 - 176 , BOJAN 
041 577 - 389, KLAVDIJA

E-MAIL: ASFALTERSTVO.BRUS@SIOL.NET 

WWW.ASFALTERSTVO-BRUS.SI 

- asfaltiranje dvorišČ, ploČnikov,    
  parkirišČ, cestišČ..
- polaganje vseh vrst tlakovcev 
- izdelava škarp
- izkopi in prevozi
- urejanje okolja
- polaganje robnikov
- izdelava kanalizacij
- dela z gradbeno mehanizacijo

asfalterstvo 
brus



Zastopa in prodaja:
Zavod VID,

Planina 3, 4000 Kranj
tel.: 04/201 39 30
www.zavod-vid.si 
info@zavod-vid.si

      T
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flaš
ka

60,00 EUR



KAKO MALO JE POTREB-
NO, DA SE ŽIVLJENJE

OBRNE NA BOLJE. 



Ob gozdu 7c, Rogoza
2204 Miklavž na Dravskem polju
Slovenija

Tel +386(0)2 62 96 720
Tel +386(0)2 62 96 721
e-mail: info@elpro.si
web: www.elpro.si

SRCE
VAŠEGA
UDOBJA

www.kronoterm.com
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ISKRENA HVALA VSEM, KI STE POKAZALI KAKO MALO JE 
POTREBNO, DA SE ŽIVLJENJE OBRNE NA BOLJE. HVALA, 
KER Z VAŠIM SODELOVANJEM V DOBRODELNIH AKCI-
JAH DRUŽINAM IN NJIHOVIM OTROKOM LAHKO OLAJ-
ŠAMO IN POLEPŠAMO ŽIVLJENJE.



čaga   je    uradno        
zdravilo   proti  
raku   v    rusiji*

Običajna cena 127,00 eur

za naše podpornike je cena

 115,00 eur. 

          Naročila na:  info@zavod-vid.si   ali
          www.zavod-vid.si/dobrodelna-trgovina.html

uporabljajo pa jo tudi v  ljud-
skem zdravilstvu, saj ji pri-
pisujejo čudežno delovanje.  
klinične študije kažejo na iz-
jemen uspeh pri zdravljenju 
raka na prebavilih   in plju-
čih, boleznih srca in ožilja 
ter diabetesa.

*več kot 1600 znanstvenih raziskav potrjuje terapevtske učinke čage.  
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